
P r e c h o d  c e z  H o r u  b l a h o s l a v e n s t i e v  

Tak krásne - a tak blízko! 
"Všetci títo umierali vo viere, aj keď nedosiahli to, čo bolo prisľúbené, ale z diaľky to videli a 

pozdravovali; a vyznávali, že sú na zemi iba cudzincami a pútnikmi, lebo Boh prichystal pre nás 

niečo lepšie, aby nedosiahli dokonalosť bez nás." (Hebr 11, 13.40) 

Je nádherné a opojné hľadieť na slávu a krásu svätosti Boha, na nádheru a skvelosť Jednoty Trojice, 

na tú číru oslňujúcu nepoškvrnenosť Boha.  

Ale ešte úžasnejšie je, keď zbadáme, že nie je niekde tam, v diaľke, aby sme ju zdola len takto 

zďaleka obdivovali. V Kristovi skrze krst a Eucharistiu všetka táto krása a sláva a svätosť Boha 

prichádza k nám, ba viac, vstupuje do nás samých, aby sme tak my sami boli "Boží dedičia a Kristovi 

spoludedičia; pravda, ak s ním trpíme, aby sme s ním boli aj oslávení" (Rim 8, 17).  

A tak sa plnia slová Krista: "Ani nepovedia: “Božie kráľovstvo je medzi vami [alebo vo vás - lebo 

aj tento význam slová v pôvodine majú]" (Lk 17, 21) a na nás samých sa takto naozaj splnili ďalšie 

slová Písma: "On nás vytrhol z moci tmy a preniesol do kráľovstva svojho milovaného Syna" (Kol 

1, 13).  

Táto blízkosť Boha, ktorý je nám blízky všade a vo všetkom a ktorá tu, na zemi, svoj vrchol 

dosahuje v Eucharistii, je vskutku ohromujúca. Je blaživá. Je... ako to povedať? Vonia domovom, 

vonia Večnosťou, vonia priateľstvom, aké si medzi ľuďmi nevieme predstaviť, ide od Srdca k 

srdcu.  

Kiež by sme v nej mohli zotrvať už navždy! Ale prečo nie? Veď k tomu sme pozvaní! Stačí sa jej 

poriadne nadýchať, v adorácii, v kontemplácii - a potom už len "zadržať dych", aby sme sa znova 

nenadýchali výparov sveta a neudusili v sebe Boží vzduch Života! Sme tak trochu ako freediveri, 

potápači do hlbín bez kyslíku, len so zadržaným dychom. Tiež sa takto ponárame do sveta, plní Boha 

z modlitby a adorácie a liturgie a sv. prijímania a tiež askézou, pôstom, bdelosťou a mlčaním 

zadržiavame dych, aby nás neudusil svet.  

Svet Kráľovstva, do ktorého nás Ježiš takto vťahuje - je tak iný, odlišný od sveta! Úplne iný! To nie 

je len o nejakom povrchom "nerobiť zlé skutky a konať dobré skutky" - hoci aj tým sa navonok 

nutne prejavuje. Je to ale - úplne iný, nový, odlišný spôsob videnia, myslenia, samého bytia, že až 

človek nenachádza slov na opísanie toho, na čo s bázňou hľadí a sotva po kvapkách dokáže do seba 

pojímať... Až človek cíti túžbu utiecť kamsi preč, ďaleko od sveta, kdesi do kartúzy a tam nerušene 

sa učiť od prvých neistých krôčikov žiť toto nové - a už rozumie sv. Brunovi i mocnému volaniu 

dávnej Skétis!  

Ježiš. Tak blízko, tak blízky. Priateľ. Brat. Dedič spoludediča. Záchranca. Vykupiteľ. Boh. Človek.  



Uhol pohľadu Božích synov a dcér 
Vo filme Hrdina je budúcemu cisárovi ešte len budúcej Číny prinesené kaligrafické dielo, ktoré 

obsahuje jediný znak: "Pod Nebesami". Panovník je ním uchvátený, lebo z neho konečne pochopí, 

čo je poslaním dobrého vládcu: starať sa o všetko, čo je "pod Nebesami"...  

"Kto je ako Pán, náš Boh, čo tróni na výsostiach, a predsa dbá o všetko nepatrné na nebi i na zemi? 

Z prachu dvíha chudobného a zo smetiska povyšuje bedára." (Ž 113, 5-7) 

Človek hľadí úzkoprso, sleduje svoje ciele a záujmy, pramálo sa stará o všetkých a o všetko. Boh 

nie. Boh hľadí na záujmy každého a všetkého a berie ich za svoje vlastné - z lásky a aj preto, že sám 

pre seba nepotrebuje nič nadobúdať, brániť ani nič podobné, lebo všetko má a nik Mu nemôže nič 

vziať. Áno, žije v dostatku a bezpečí. Namiesto sebectva miluje. Stará sa. O všetko.  

Ako budúci bohovia sa učíme tomu istému pohľadu. Boh nám daroval ten istý dostatok a hojnosť, 

veď "keď on vlastného Syna neušetril, ale vydal ho za nás všetkých, akože by nám s ním nedaroval 

všetko" (Rim 8, 32)!? "Veď ste zomreli a váš život je s Kristom ukrytý v Bohu. A keď sa zjaví Kristus, 

váš život, vtedy sa aj vy zjavíte s ním v sláve" (Kol 3, 3-4). A toto nám už nik nemôže vziať ani nás 

o to pripraviť, ak sa len my sami toho nezriekneme. Dal nám tak aj rovnakú istotu a bezpečie. Sme 

teda ako Boh. Môžeme milovať ako On, lebo nás urobil ako Seba.  

A tak sa učíme uhlu pohľadu bohov. V malom, ako vraví Písmo: "bol si verný nad málom, ustanovím 

ťa nad mnohým" (Mt 25, 21)... Nemáme Božiu schopnosť starať sa a strážiť záujmy a 

dobro všetkého všade, ale len niečoho niekde - toho, čo je tu a teraz, okolo nás. Ale v tomto malom 

môžeme napodobniť to, čo robí Boh vo veľkom - úplne rovnako, ako to robia deti, keď napodobňujú 

detsky a v malom svojich rodičov.  

Učíme sa nebyť ustarostení o seba, lebo Pán sa o nás stará. Miesto toho sa učíme novému pohľadu: 

"Hľadajte teda najprv Božie kráľovstvo a jeho spravodlivosť a toto všetko dostanete navyše" (Mt 

6, 33). Božie Kráľovstvo, v ktorom vládne spravodlivosť pre všetkých - nie trestajúca, ale tá, ktorá 

každému dáva a zaisťuje to, čo je jeho najväčším dobrom, tak, ako to robí Boh ktorý "sám je 

spravodlivý a... ospravedlňuje" (Rim 3, 26).  

Boh sa stará o nás, aby sme sa my po Jeho vzore starali o druhých. Je naším Otcom a v Kristovi 

Bratom, aby sme my po Jeho vzore boli otcami a matkami a bratmi a sestrami ľuďom a nielen 

ľuďom, ale všetkému "pod nebom". Učíme sa byť dobrými správcami a ochrancami ľudí a sveta a 

tak konečne naplniť úplne prvý príkaz Boha človeku: "I vzal Pán, Boh, človeka a umiestnil ho v raji 

Edenu, aby ho obrábal a strážil" (Gn 2, 15). Učíme sa byť bohmi a hľadieť na svet a na všetko a 

vidieť to tak, ako Boh. A tak, ako Boh je večná Prítomnosť, aj my sa učíme mať tento pohľad v 

prítomnosti, čiže práve tu s práve teraz a práve v tomto - a tak po kúskoch stále.  

"Kým som bol s nimi, ja som ich zachovával v tvojom mene, ktoré si mi dal. Ochránil som ich a 

nikto z nich sa nestratil … a pre nich sa ja sám posväcujem, aby boli aj oni posvätení v pravde." 

(Jn 17, 12.19) 



Neriešenie, nesúdenie a hranice 

zodpovednosti 
To, že neriešime samých seba ani nič okolo nás, čo nám nebolo zverené Otcom, korení práve v tom, 

že sa zmenil náš vzťažný systém. Už nie Ego a svet, ale ja a Otec.  

V prvom rade chápeme, že svet patrí Otcovi, ktorý ho stvoril, je to Jeho dielo ale aj Jeho podnik, 

Jeho práca, pretože toto dielo nie je u konca a "Otec pracuje doteraz" (Jn 5, 17).  

Keď som sa stal synom, Otec mi dal, aby som niektoré veci robil s Ním, celkom tak, ako keď 

pozemský otec, stávajúci dom, nechá svojho malého synčeka motať sa po stavbe a akože mu 

pomáhať, nie preto, že to Otec potrebuje ani preto, že by to bez nás neurobil, ale preto, že sme Jeho 

deti a On nám dáva dôstojnosť a privilégium byť Mu akokoľvek malými, ale pomocníkmi a teda 

spoločníkmi v Jeho Práci.  

Preto neriešime (čiže, slovami Písma, nesúdime) svet, pretože svet je Otcova starosť a Otcova práca 

a my Mu veríme, že On svoju prácu zvládne a dotiahne do konca, aký má byť, konečný výsledok 

Otcovej práce "náhli sa ku koncu a nesklame; ak sa oddiali, čakaj naň, veď určite príde a nezmešká" 

(Hab 2, 3), On sám uisťuje: ""Hľa, všetko robím nové." A hovoril: "Píš: Tieto slová sú verné a 

pravdivé."" (Zjv 21, 5). Prečo teda byť ustarostení, keď Boh má veci v rukách a Jeho prozreteľnosť 

sa vznáša nad všetkým? A prečo riešiť veci, ktoré sú mimo nášho vplyvu a nemôžeme ich ovplyvniť 

a Otec nám ich nezveril, keď On sám na nich pracuje - často cez iných našich súrodencov v našej 

novej Rodine - a to spôsobom, ktorý prevyšuje našu chápavosť, lebo vidíme len niečo, trochu, na 

povrchu, ale On berie do úvahy všetko, vidí všetko a koná nielen na povrchu, ale aj vnútri a v 

skrytosti, či naopak, používa nástroje, ktoré nám ani nenapadnú?  

Neriešime ani seba - "ani sám seba nesúdim, … Pán je môj sudca" (1Kor 4, 3-4) - pretože 

nemusíme. Otec nás už vyvolil za svoje deti a v krste nám už dal Moc byť skrze Krista, 

Jednorodeného, bohmi v Ňom a teda ako On. Už sa len učíme, navykáme si, ako by povedal Irenej, 

tým byť. S radosťou, uvoľnenosťou, ľahkosťou, pasiou, bezstarostnosťou, pretože už sme deti a On 

už je náš Otec. V každej chvíli tým sme, žijeme to s robíme to ako dokážeme, ako najlepšie vieme 

- nie zo strachu, ale z pasie. A všetko ostatné je na Ňom. Ak spadneme, On sa neurazí, lebo vie, že 

sme ešte len deti. Miesto toho nám pomôže na nohy. A ak sme slabí a nemotorní, doplní, čo chýba, 

lebo vie, že sme iba deti. Je to láskyplný vzťah lásky, o ktorom Ján píše: "V láske niet strachu, a 

dokonalá láska vyháňa strach, lebo strach má v sebe trest, a kto sa bojí, nie je dokonalý v láske. My 

milujeme, pretože on prvý miloval nás" (1Jn 4, 18-19). Strach nás núti byť ustarostení a riešiť veci. 

Láska nás od toho oslobodzuje, pretože tieto veci už vzal do rúk Otec, už ich rieši On.  

Neriešime ani osud či momentálny stav iných ľudí (a teda ani ich nesúdime). Áno, všímame si ich, 

nie sme ani hlúpi ani slepí, snažíme sa poznať ich, aby sme im mohli správne a účinne slúžiť - 

ale neriešime a teda nesúdime nikoho, že je taký či onaký a ako to môže a čo s ním bude a tak. Veď 

aj oni, ľudia, sú súčasťou Božej práce a ako vraví Syn Ježiš: "Všetko, čo mi dáva Otec, príde ku 



mne. A toho, kto prichádza ku mne, neodoženiem, lebo som nezostúpil z neba, aby som plnil svoju 

vôľu, ale vôľu toho, ktorý ma poslal" (Jn 6, 37-38). Nie my, ale Otec nesie osud ľudstva. Našou 

prácou je učiť sa byť ľuďom bohmi, synmi Otca, tak, ako dokážeme, tak, ako najlepšie vieme, v 

radosti a s pasiou, že smieme a môžeme toto byť. Riešime, ako my k nim takýto byť môžeme - ale 

už nie, čo s nimi nakoniec bude alebo prečo sú teraz práve takí alebo onakí, to s dôverou pre 

nechávame Otcovi, ktorý sa o nich stará a je to On, kto rieši ich stav a ich osud.  

A tak žijeme v bezstarostnej dôvere a nádeji čo sa týka nás, ľudí i sveta, pretože osud všetkého toho 

nezávisí od nás, ale od Otca. My Mu len pomáhame, na tom jednom drobnom mieste, tým jedným 

drobným skutkom, voči tomu jednému človekovi, s ktorým práve sme a kde práve konáme. To je 

naša jediná starosť, ako byť bohmi a konať ako Boh v tomto jednom malom okamihu a v tom 

jednom konkrétnom skutku, voči tým zopár ľuďom, s ktorými nás Boh nechal pomáhať Mu - kvôli 

nám, nie kvôli sebe. On doplní, čo nám chýba pre toto dielo, pretože stále je to Jeho dielo, "Božia 

roľa a Božia stavba" (1Kor 3, 9) a nám len láskavo dovolil, ako svojim deťom, motať sa po 

stavenisku a veľmi detský Mu pomáhať, však výsledok úplne závisí od Neho a preto je pevný a istý. 

Preto preň nemusíme byť ustarostení ani ho nijako riešiť - alebo súdiť, ako tomu hovorí Písmo a 

jasne vraví: "Nesúďte, aby ste neboli súdení" (Mt 7, 1), "nesúďte nič predčasne, kým nepríde Pán. 

On osvetlí, čo je skryté v tme, a vyjaví úmysly sŕdc. Vtedy každý dostane pochvalu od Boha" (1Kor 

4, 5). "Jeden je zákonodarca a sudca, ktorý môže spasiť i zahubiť. Ale kto si ty, že súdiš blížneho" 

(Jak 4, 12)? "Nesťažujte sa, bratia, jeden na druhého, aby ste neboli odsúdení. Hľa, sudca stojí 

predo dvermi" (Jak 5, 9).  

Nesúdim, čiže neriešim. Áno, toto je ten správny význam slova "neriešiť", ako ho tu používam. 

A nesúdiť znamená, že jednoducho druhého človeka neriešim. Nie som jeho sudca. Ani lekár jeho 

duše. Ani Spasiteľ. Toto všetko je Boh. Milujem ho ako správny syn Otca, slúžim mu ako správny 

syn Otca, najlepšie ako viem, ale neriešim ho. Ale toto je možné len vtedy a len preto, že žijem vo 

vzťažnom systéme ja a Otec, kde všetko robím vo vzťahu k Otcovi, pre Neho kvôli Nemu, v jedinej 

túžbe podobať a teda "žiť a páčiť sa Bohu" (1Sol 4, 1), môjmu Otcovi, ktorému vo všetkom 

bezmedzne dôverujem, ktorý má moc nad všetkým, veď "Bohatstvo a sláva pochádza od teba, ty 

panuješ nad všetkým, v tvojej ruke je sila a moc a v tvojej moci je zveľadiť a upevniť všetko" (1Krn 

29, 12) a z toho pramení naša nádej, náš opodstatnený optimizmus, založený na Otcovi.  

Je to, ako keď utečenec blúdi púšťou a je plný starostí o seba, o stratených druhov, o osud svojej 

krajiny. Potom narazí na záchrancov, ktorí ho vrtuľníkom odvezú do nemocnice a azylového tábora 

a on už viac ustarostený nie je, lebo vie, že jeho priateľov tiež nájdu a zachránia a ich vojaci a 

lekári a záchranári a pomocníci smerujú do jeho krajiny a zachránia aj ju. A tak bezstarostne, s 

radosťou a vďačne robí a pomáha, čo mu v tábore zveria a čo môže. Ani predtým viac nedokázal - 

len bol bezmocne ustarostený a stále v mysli riešil veci, ktoré nemohol nijako ovplyvniť. Ale toto 

skončilo. Už nemusí - pretože dôveruje svojim záchrancom. Tak, ako my vo vzťahu k Otcovi, keď 

sme Ho spoznali a boli Ním podobne zachránení. Neriešime, čo je mimo našich možností, lebo 

riešenie toho všetkého prevzal Otec. Nesúdime nič a nikoho, miesto toho prosto milujeme a slúžime, 

učíme sa namiesto súdenia druhých my sami byť milosrdní ako Otec. A to je všetko.  



Je to vlastne staré dobré vymedzenie hraníc zodpovednosti: za čo zodpovedám ja - a odkiaľ už 

začína zodpovednosť Otca a už to nie je ani neleží na mne, Jeho dieťati. V tom je vlastne do veľkej 

miery aj oná malosť dieťaťa, ktorú objavujeme a aktívne vo vzťahu k Otcovi prijímame. On je Boh, 

Stvoriteľ, Pán a náš Otec - a tomu zodpovedá zodpovednosť, ktorú na seba slobodne z lásky prijal. 

A my sme stvorenia prijaté za Jeho deti, sme malé deti hrajúce a učiace sa na dvorku svojho Otca - 

a to zase vymedzuje hranice našej zodpovednosti, čiže toho, čo riešiť máme a súdiť máme: naše 

učenie sa byť ako Otec. Nič menej. Nič viac. Toto je všetka a celá naša zodpovednosť, to jediné, čo 

máme skutočne a vážne riešiť, to jediné, čo máme a musíme objektívne súdiť a posudzovať, ako 

vraví aj Písmo: "Nech teda človek skúma sám seba … keby sme súdili sami seba, neboli by sme 

súdení" (1Kor 11, 28.31).  

Učíme sa teda nesúdiť a neriešiť to, čo je nie naša ale Otcova zodpovednosť: čo bude so svetom a 

čo bude s ľuďmi a ako a či sa spasia a prečo sú teraz akí sú a či a ako a kedy sa zmenia a podobné 

veci. A naopak, dôkladne a úprimne riešiť a súdiť to, čo je naša zodpovednosť: byť bohmi na obraz 

Boha, byť synmi na obraz Otca a v každej chvíli tým byť najlepšie ako vieme a učiť sa a vzrastať v 

tom, pretože k tomu nás Otec povolal a my presne týmto túžime byť. Áno, toto je umenie byť 

dieťaťom, prijať malosť dieťaťa i jeho veľkosť, lebo je to dieťa Boha!  

 

Zázrak komunity 
Životom Boha, životom Neba, životom Cirkvi - lebo všetko to je jedno, Cirkev je aj Telo Krista, 

Boha, aj Nebo, nebeský Jeruzalem - je zdieľanie. To je podstata lásky. Zdieľanie.  

Prvé je zdieľanie sa s Bohom. V Kristovi sa Boh spojil s každým jedným z nás a zdieľa s nami víziu 

nás samých v dokonalosti a svätosti, ktorá je jedinečná, každý sme v tomto neopakovateľný originál 

a každý sme povolaní stvárniť v sebe Boha Krista úplne vlastným a jedinečným spôsobom. No a 

my odpovedáme tým, že zdieľame s Bohom samých seba a nechávame, aby nás Boh takto 

stvárňoval do tejto jedinečnej formy a podoby svätosti a sami na tom radostne pracujeme a s ešte 

väčšou pasiou to aj navonok, otvorene, bez okúňania a bez nejakého ostychu žijeme a užívame si, 

naplno tým sme, prúdime tým.  

V spoločenstve Cirkvi sa potom navzájom obohacujeme, dopĺňame, učíme sa vzájomnej synergii a 

jednote v týchto jedinečnostiach každého z nás. Zdieľame medzi sebou navzájom každý svoju 

jedinečnosť, svoj dar, svoju charizmu, delíme sa o skúsenosť svojej cesty, učíme a obohacujeme sa 

jeden od druhého. Už sme pochopili a porozumeli, že žiadne súdenie, porovnávanie sa ani súperenie 

ani nič podobné nemá zmysel, pretože naša spása sa neodvíja od toho, akí sme v porovnaní s inými, 

ale od toho, či my sami tým našim vlastným a jedinečným spôsobom dovedieme z Božej milosti k 

dokonalosti naše vlastné zdieľanie sa s Kristom Bohom a v Ňom schopnosť toto všetko dať, 

darovať, zdieľať s bratmi a sestrami a svojom spôsobom potom aj so všetkými ľuďmi.  



Preto je komunita Cirkvi jedinečná a zázračná, pretože v Kristovi sme naplno sebou aj naplno 

spoločenstvo, slobodní a súčasne zjednotení a oboje úplne naplno. Jednota nebráni slobode, ale 

podporuje ju. Sloboda nebráni jednote, ale vytvára ju skutočnú a opravdivú, hlbokú a vnútornou, 

nielen povrchnú. A v nej nachádzame povzbudenie a oporu k tomu s odvahou a radosťou byť každý 

sebou - čiže tým, k čomu nás volá Pán, tým jedinečným obrazom a odrazom Krista, ktorý On sám 

s nami zdieľa, aby sme sa v ňom spojili a zjednotili s Ním.  

Milosť stavia na prirodzenosti 
Strach je nahradený vierou. Žiadostivosť radostnou nádejou. A uvoľnenosť je láska. Lebo skutočná 

láska nie je cit. Skutočná láska je prosté a uvoľnené žitie toho, čo sme od Boha prijali a čím nás 

urobil a my sme si to zamilovali a prosté rovnako slobodné, bezstarostné a uvoľnnené delenie sa s 

tým s tými, ktorých milujeme.  

Boží Život, ktorý nám Boh daroval, je spolovice zázračný Dar spoločenstva s Bohom. Ale spolovice 

je celkom prirodzeným životom oslobodeným práve od strachu, žiadostivosti a z nich plynúceho 

sebectva a pýchy s ich neustálym súdením, porovnávaním sa, súperením a všetkým ostatným. Je to 

prirodzený život žitý v radostnej slobode dôvery a viery, nádeje a pasie lásky, na ktorý potom 

nadväzuje (a on sám nás k tomu uschopňuje) nadprirodzený Boží Život od Boha a v Bohu, ktorého 

podstatou je tá istá uvoľnenosť a sloboda lásky. 

Milosť stavia na prirodzenosti. Prirodzená zmena života a myslenia a našej osobnosti spôsobená 

uverením je tak základom pre prijatie toho nadprirodzeného, božského. Prechod od podobnosti 

Bohu k opravdivej jednote s Bohom a Životu v Bohu. "Lebo ak sme s ním zrástli a stali sa mu 

podobnými v smrti" hriechu nedôvery a beznádeje, strachu a žiadostivosti, sebectva a pýchy, "tak 

mu budeme podobní aj v zmŕtvychvstaní" (Rim 6, 5), "lebo sme zomreli tomu, čo nás držalo v zajatí, 

aby sme tak slúžili po novom, v Duchu, a nie po starom, podľa litery" (Rim 7, 6), keď nám musel 

Zákon zvonku nanucovať, čo je dobré, lebo nám to bolo cudzie.  

John Powell SJ píše, že láska sú tri kroky: opora, povzbudenie k rastu a výzva urobiť krok smerom 

k tomuto rastu, konať. Vierou prijímame, že Boh je naozaj na našej strane, Spasiteľ, Vykupiteľ, že 

sa o Neho môžeme oprieť a spoľahnúť sa na Neho. Nádej je prijatie faktu, že Boh si želá náš rast a 

slobodu, chce synov a nie sluhov, až tak, že z nás robí bohov. A láska je potom radostné prijatie 

Božej výzvy a volania ísť a urobiť to, byť tým, stať sa bohmi, žiť nádheru svätosti a dokonalosti v 

Bohu. Žiadna neistota. Žiaden strach. Prosté a radostné žitie a konanie tohto. Preto viera je skutok. 

Preto skutky sú normou a kritériom, ako vraví Ježiš: "Hľa, prídem čoskoro a moja odplata so mnou; 

odmením každého podľa jeho skutkov" (Zjv 22, 12).  

Aj preto "skutkami dosahuje viera dokonalosť" (porov. Jak 2, 22). Život musí byť žitý, inak to nie 

je život. Viera musí byť konaná, inak to nie je viera. Kresťanstvo nie je nejaká filozofia. Je to život. 

Je to skutok. Je to identita, bytie. Nové stvorenie, ako vraví Pavol.  



Byť spasený znamená byť zbožštený a to znamená byť ako Boh, žiť to, čo Boh a konať to, čo Boh. 

K prvému nás uschopnil krst, do druhého nás vťahuje Eucharistia a schopnosť tretieho nám dala 

birmovka. Už len vierou to prijať a s pasiou lásky sa tým stať, žiť to a konať. Ako inak by bolo 

možné darovanú spásu prijať, než takto? Ale všetko toto sa rodí z viery, ktorá je hlbokým, 

dôverným, priateľským spoločenstvom s Bohom a tento vzťah a spoločenstvo je onou skalou, na 

ktorej je tak pevne a isto postavený náš nový život.  

Nesúdiť, neprispôsobovať sa, 

nevystavovať na odiv  
"A nepripodobňujte sa tomuto svetu, ale premeňte sa obnovou zmýšľania, aby ste vedeli rozoznať, 

čo je Božia vôľa, čo je dobré, milé a dokonalé." (Rim 12, 2) 

"Nesúďme už teda jeden druhého, ale radšej hľaďte, aby ste neboli bratovi na pád alebo na 

pohoršenie." (Rim 14, 13) 

Neprispôsobovať sa druhým ale ani ich nesúdiť. Pripadá mi, že toto je veľmi dôležité, dve dôležité 

veci. Lebo súdenie je nám vo vzťahu k svetu ako druhá prirodzenosť. A súčasne je ňou aj 

prispôsobovanie sa, jedno, či prídeme domov, stretneme priateľa, prídeme do roboty, na večierok, 

do školy,... Úplne automaticky sa snažíme zapadnúť.  

Hej. Je to Maslow. Zapadnúť, aby nás prijali. A súdiť, aby sme mali pocit dôležitosti a prevahy, že 

sme viac a lepší než tí druhí... alebo aspoň s hnevom závidieť, ak sa to už nijakým súdom zachrániť 

nedá a ten druhý nás prekonáva... Súdiť či už len sám pred sebou, alebo aj navonok, čiže riadiť, 

vládnuť, mať moc,... byť dôležitý!  

Odpútanie od sveta, oná počiatočná svätosť, oddelenosť, by sa v praxi naozaj mohla skoncentrovať 

na tieto dva cviky, tréning týchto dvoch vlastnosti: nesúdiť (a teda odpúšťať, čiže prijímať druhého 

aký je, prosto ho prijímať); a neprispôsobovať sa, čiže byť autotelickým, zakotveným v sebe, čo 

svojom vnútri - čiže vo vzťahu s Bohom, len medzi Bohom a sebou ako jediným vzťažným 

systémom života i konania.  

Jedno i druhé je prinajmenšom sprvu drina. To prvé, súdenie, lebo je nám to ako druhá 

prirodzenosť. To druhé, prispôsobovanie sa, lebo vyžaduje, aby sme bdeli, aby sme mali v mysli, v 

srdci kryštálovo jasnú predstavu, vedomie toho, kto sme, kam patríme, o čo nám ide, čo chceme, za 

čím ideme, kam smerujeme. A áno, slobodu od túžby zapadnúť a byť prijatí druhými tým, že sa im 

hoci len navonok prispôsobíme. Alebo inak: Vieru, nádej, lásku.  

Pridajme k tomu ešte skrytosť, o ktorej Ježiš opakuje, že máme robiť veci bez túžby po pochváľte, 

sláve, uznaní ľudí "a tvoj Otec ťa odmení, lebo on vidí aj v skrytosti" (Mt 6, 6) a aj tým potvrdzovať 

a navykať si túžiť po inej pochvale a inom uznaní, tom, o ktorom Písmo hovorí, že "vtedy každý 



dostane pochvalu od Boha" (1Kor 4, 5) - a máme tu zaujímavú asketickú trojku postojov kľúčových 

pre tento náš tréning. Skrytosť je akoby druhou stranou mince neprispôsobovania sa. Toto druhé je 

o tom, že motivácia a spôsob nášho konania vychádzajú nie z okolia, ale z nášho vnútra, od Boha. 

A to prvé zas, že aj svoju odmenu dostávame nie od okolia ale z vnútra, od Boha a v Bohu. A tak 

sme slobodní od sveta, oddelení, svätí.  

Neprispôsobovať sa okoliu. Nevystavovať na odiv svoje konanie. Nesúdiť. Slobodne a prosto byť 

sebou a žiť svoje - čiže Božie, pretože Boh je ten, ktorému sa prispôsobujeme a od ktorého 

dostávame pochvalu nad všetky poklady a pochvaly sveta.  

Raj pre pokušenie 
Rajom pokušenia je neistota. Rozpoltená myseľ, ktorá nie že nemá, ale skôr sa ešte nerozhodla pre 

jasnú víziu, jasný cieľ a jasnú predstavu cesty k nemu.  

Znamená to, že aj vieme, čo máme robiť, lenže akosi nám to pripadá také akoby nereálne: to ako 

naozaj by som mal začať toto robiť, takto žiť, toto všetko zmeniť? Nejde to aj inak, bez 

toho? Podobne ako iní nakupujú z internetu zázračné tabletky na chudnutie bez námahy, často aj 

my hľadáme nejaké zázračné náhrady za skutočný duchovný život a za skutočné obrátenie.  

Alebo to odkladáme: dobre, od zajtra do toho idem. Dnes už je neskoro, to treba od rána a naplno... 

Cítime sa plní nadšenia, ako to od zajtra všetko zmeníme. A môžeme dopadnúť ako ono francúzske 

holičstvo, kde tridsať rokov na stene visel nápis: Od zajtra striháme zadarmo...  

"Kto položí ruku na pluh a obzerá sa späť, nie je súci pre Božie kráľovstvo" (Lk 9, 62). To nie je zo 

strany Ježiša odmietnutie, len konštatovanie. Asi ako keď horský vodca povie, že kto nemá riadnu 

obuv s lano, nie je vystrojený na výstup, na ktorý sa chystajú.  

Obrátenie začína vari vtedy, keď konečne prijmeme, že cesta tu je a treba ju prejsť, žiadne skratky 

na nej nie sú, čas sa kráti a Kráľovstvo čaká. Keď to konečne zoberieme vážne a zodpovedne a nie 

s tým takým, že "však sa už len nad nami Pán Boh nejako zmiluje" - ale prečo by mal a hlavne ako 

by vôbec mohol nám dať niečo, čo nám nestojí za to, aby sme sa namáhali a sme leniví za tým ísť? 

A nakoniec,...  

... sama cesta je našou prípravou a tréningom na život v Kráľovstve. Pracujeme, ale nie preto, že by 

Kráľovstvo záviselo od našej práce, ale preto, aby sme prácou prijali privilégium byť druhmi Boha 

v Jeho diele a súčasne aby sme sa my menili do Jeho podoby. Ako ktosi trefne povedal, otázka nie 

je, či sa iní spasia, ak im nebudeš hlásať evanjelium, ale či sa ty spasíš, ak to robiť nebudeš. Ak 

netúžime vydať sa na cestu Kráľovstva, ako by sme mohli potom žiť samo Kráľovstvo, po ktorom 

netúžime a na ktoré nie sme pripravení?  

Obrátenie prosto znamená, že sa rozhodneme, že do Neba chceme a cestu doň vezmeme vážne a 

začneme sa jej rovnako vážne venovať: vydelíme si na to čas, energiu, zdroje a prostriedky (áno, aj 



peniaze), prosto do toho vážne investujeme nie ako do bočnej záľuby, ale ako do životnej priority. 

Je to presne ten istý krok a rozdiel, ktorý odlišuje rekreačného a profesionálneho 

športovca, napríklad. Obrátenie znamená, že sme sa z rekreačného sympatizanta Krista stali Jeho 

profesionálnymi nasledovníkmi a žiakmi - na vlastné náklady, aj v tomto vcelku podobne, ako 

mnohí športovci, ktorí si na svoj cieľ zarábajú reklamou, ako osobní tréneri, zháňajú si sponzorov, 

aby potom toto všetko investovali do svojho tréningu a do pretekania. Byť obráteným kresťanom je 

veľmi podobné.  

Mnohí si myslíme, že tréning ani učenie sa ako kresťania nepotrebujeme a ak, tak len tak na 

okraj, keď dôležitejšie svetské veci starosti, dokonca záľuby dovolia... Že Božie milosrdenstvo 

nahradí nie to, čo je nad naše sily a schopnosti, ale našu pohodlnosť, lenivosť a stálu lásku k veciam 

tohto sveta. Čo ale nefunguje a ani nemôže. Pokojne môžeme byť kňazmi, biskupmi, rehoľníkmi a 

pritom ešte stále byť takto neobrátení ľudia.  

Čo chcem? Ako to môžem získať? Ako to celé funguje, kadiaľ ide cesta? Vážne to chcem? Vážne 

do toho idem? Až tak, že urobím to svojou životnou prioritou? Vydelím si na to čas, peniaze, 

energiu? Hoci aj na úkor iných veci (čomu sa nevyhneme, deň má len 24 hodín, peňaženka nie je 

bezodná a ani energie a síl nemáme nekonečne)? Odpovedzme si! Jasne a vážne!  

Viem, kto som. Viem, čo chcem. Viem, ako to získam. A viem, že to naozaj chcem. Kým sme v 

tomto pevní a jasní, akoby nás mohlo dostať nejaké pokušenie?  

"A preto, bratia moji milovaní a vytúžení, moja radosť a moja koruna, takto pevne stojte v Pánovi, 

milovaní!" (Flp 4, 1) 

"Buďte triezvi a bdejte! Váš protivník, diabol, obchádza ako revúci lev a hľadá, koho by zožral. 

Vzoprite sa mu, pevní vo viere!" (1Pt 5, 8-9) 

Hej, toto je viera, toto jasné a pevné poznanie a rozhodnutie: Toto som, toto chcem, toto je moja 

cesta. Bodka. Koniec diskusie. Koniec váhania. Čas na skutky. Veď "nebol náš otec Abrahám 

ospravedlnený zo skutkov, keď obetoval na oltári svojho syna Izáka? … Vidíte, že človek je 

ospravedlnený zo skutkov, a nie iba z viery" (Jak 2, 21.24). A nie je to nič tajomné ani divné, veď 

"ak viete, že [Boh] je spravodlivý, vedzte, že každý, kto koná spravodlivo, z neho sa narodil" (1Jn 

2, 29) - a tak práve týmto konaním sa na nás uskutočňuje a deje Kristom 

darované ospravodlivenie i znovuzrodenie. Boh nám dal Ducha a v Ňom schopnosť byť 

spravodlivými. Tým, že začneme tak konať, trénovať to, stavať sa takými, tento dar prijímame.  

Dostali sme schopnosť byť svätí a dokonalí. Rozhodli sme sa, že naozaj chceme byť svätí a 

dokonalí. Preto sme sa vydali na cestu tréningu svätosti a dokonalosti na obraz samého Boha. A 

pretože to myslíme vážne, vynakladáme na to toľko času, energie a prostriedkov, koľko sa len dá - 

a v tom ostatnom "uspokojíme sa s tým, že máme čo jesť a čo si obliecť" (1Tim 6, 8). Toto je čisté 

a nerozpoltené srdce. Toto je tá krásne jednoduchá myseľ: Prosto idem a urobím to. Pekne si to 

teraz nahlas povedzme: Rozhodol som sa. Chcem byť svätý. Idem byť svätý. Trénujem svätosť. To 

je môj životný cieľ, moja životná ambícia. Pre to žijem. Tak som sa rozhodol, toto som si zvolil!  



Vnútro je na povrchu, duch prebýva v tele a mám pocit, že od istej hranice niet rozdielu medzi 

činným a kontemplatívnym životom, pretože kontemplácia dosahuje vrchol v konaní a konanie 

samo je kontemplatívne a nanajvýš duchovné.  

Mysticizmus, gnosticizmus,... 
Ježiš hovorí úplne jasne a priamo, že "kde sú dvaja alebo traja zhromaždení v mojom mene, tam 

som ja medzi nimi" (Mt 18, 20), pretože sám Otec Ho "ustanovil nad všetkým za hlavu Cirkvi, ktorá 

je jeho telom, plnosťou toho, ktorý napĺňa všetko vo všetkom" (Ef 1, 22-23). Kristus je prítomný v 

Tele Cirkvi a preto "každý duch, ktorý vyznáva, že Ježiš Kristus prišiel v tele, je z Boha" (1Jn 4, 2) 

a naopak, "vyšlo do sveta mnoho zvodcov, ktorí nevyznávajú, že Ježiš Kristus prišiel v tele. To je 

zvodca a antikrist" (2Jn 1, 7), hovorí Ján a varuje: "Dávajte si pozor, aby ste neprišli o to, na čom 

ste pracovali, ale aby ste dostali plnú odmenu" (2Jn 1, 8)!  

Toto je pokušenie gnosticizmu: Hľadať Krista bez Tela, mimo Tela, len "duchovne" - ale nie podľa 

Písma, pre ktoré duchovné rovná sa Božie, božské, ale podľa platónskej filozofie, kde duch rovná 

sa opak hmoty, niečo nehmotné, netelesné.  

Ak tomuto pokušeniu prepadneme, hľadáme Krista tam, kde nie je - mimo Jeho Tela. 

Namiesto mystiky, ktorá kvitne tam, kde ľudia skutočne žijú v bratskom spoločenstve Tela 

Kristovho a majú účasť na všetkej Jeho moci a daroch, sa pachtíme za 

akýmsi mysticizmom, založeným na pocitoch, pretože namiesto Krista v Tele sa upíname k sebe a 

k ilúzií netelesného gnostického "Krista". Alebo sa jednoducho prepadneme do formalizmu, kde 

viera rovná sa iba názor, abstraktná myšlienka, nevtelená a preto neskutočná.  

Ale prečo by sme to mali robiť a hľadať miesto stretnutia a spoločenstva s Kristom tam, kde nie je, 

keď On sám nám povedal tak jasne, kde to je a ako sa to robí? 

"A Slovo sa telom stalo a prebývalo medzi nami" (Jn 1, 14) - a Telom aj ostalo, aby sme my mohli 

prebývať v Ňom. Toto je dar Vtelenia! Je to tak jednoduché a prosté: Si v Tele, si v Kristovi, si v 

Nebi. Nie si v Tele, nie si v Kristovi, nie si v Nebi. Rozhodni sa, kde chceš žiť: či ostať vo svete a 

mimo Tela, alebo sa presťahovať do Krista a žiť s Ním v Tele, ako sám nalieha: "Ostaňte vo mne a 

ja vo vás. Ako ratolesť nemôže prinášať ovocie sama od seba, ak neostane na viniči, tak ani vy, ak 

neostanete vo mne. … Ak niekto neostane vo mne, vyhodia ho von ako ratolesť a uschne. Potom ich 

pozbierajú, hodia ich do ohňa a zhoria" (Jn 15, 4,6) - a Ján o týchto nešťastníkoch hovorí otvorene 

a bez obalu: "Deti moje, je posledná hodina. A ako ste počuli, že príde antikrist, tak teraz vystúpilo 

mnoho antikristov. Z toho poznávame, že je tu posledná hodina. Spomedzi nás vyšli, ale neboli z 

nás. Lebo keby boli z nás, boli by zostali s nami, veď my máme spoločenstvo s Otcom a s jeho Synom 

Ježišom Kristom" (1Jn 2, 18-19; 1, 3).  

Ježiš nám jasne a presne povedal, kde je. Jasne a presne nám povedal, kde Mu môžeme slúžiť, keď 

znova hovorí o tom istom svojom Tele, že "čokoľvek ste urobili jednému z týchto mojich najmenších 



bratov, mne ste urobili" (Mt 25, 40). On a Jeho Telo sú jeden Kristus, neexistuje Kristus bez Tela, 

On a Jeho Telo sú jedna Osoba, jeden Syn Boha aj syn človeka, vtelený - preto akýkoľvek človek 

"keby ani cirkev nechcel poslúchnuť, nech ti je ako pohan a mýtnik" (Mt 18, 17), lebo nepočúva 

Krista.  

Preto aj sama viera je skutkom a "ako telo bez ducha je mŕtve, tak je mŕtva aj viera bez skutkov" 

(Jak 2, 26), pretože ak niečo nezahŕňa život, telo, konanie, tak je to len netelesná ilúzia gnostikov, 

nie viera kresťanov, ktorí boli Kristom v tele vykúpení, v Kristovom Tele sú spasení, Kristovým 

Telom sú sýtení a tak dušou i telom celí a skutočne žijú Boží Život detí Boha podľa slov 

Písma: "Draho ste boli kúpení. Oslavujte teda Boha vo svojom tele" (1Kor 6, 20)! Len skutočný 

život a skutočné skutky v jednote skutočného Krista, v Jeho skutočnom Tele, spoločenstve Cirkvi, 

nás aj skutočne spájajú s Kristom, dávajú nám skutočný Život a uvádzajú nás do skutočného Neba!  

Je to teda ako aj všade inde. K duši sa Kristus prihovára slovami a Duch Svätý jej zjavuje Božie 

tajomstvá. Telom a skutkami potom prijímame, veríme, žijeme a konáme to, čo bolo duši ukázané 

a čo sme mysľou prijali. A všetko toto nás nakoniec vedie do skutočného, viditeľného, konkrétneho 

a hmatateľného spoločenstva a jednoty Cirkvi, Kristovho skutočného Tela, v ktorom 

skutočne dosahujeme spásu a Večný Život "tou novou a živou cestou, ktorú nám otvoril cez oponu, 

to jest cez svoje telo" (Hebr 10, 20).  

Alebo veríme telom, alebo vôbec. Alebo žijeme Nebo s Kristom v Tele, alebo vôbec. "Vnútro je na 

povrchu", pretože Slovo sa stalo Telom.  

Ak toto vieme, sme blahoslavení. Ak to žijeme, sme spasení.  

Činná mystika 
Kontemplácia musí byť aktívna. Nemôže sa prepadnúť do úniku či snívania – ani nie ona, lež 

pokusy o ňu. Skutočná kontemplácia znamená vidieť a potom prúdiť tým, čo vidíme, žiť to, čo 

vidíme a v tom, čo vidíme. 

Veď aj to, čo sledujeme a hľadáme, nie sú nejaké pocity, ale sám život. Život žitý, konaný. Život 

nie je pocit. Ani zážitok. Život, to je samo bytie, sama skutočnosť. Byť živý, skutočne žiť… byť 

slobodný… bez strachu, uvoľnený… – to nie je nič, čo by sme nazvali pocitom. Nie je to ani nejaká 

nálada. Je to bytie. Stav bytia. No a týmto byť, prúdiť, je kontemplácia. Skutočná mystika.  

Veď aj to, čo sledujeme a hľadáme, nie sú nejaké pocity, ale sám život. Život žitý, konaný. Život 

nie je pocit. Ani len nejaký zážitok. Život, to je samo bytie, sama skutočnosť.  

A ak tento život je žitý s Bohom, v Bohu, s otvorenými očami i srdcom, kedy vidíme nie povrch ale 

vnútro, kedy vonkajší svet, ktorý vidíme očami, vidíme srdcom ako Boží a naplnený Jeho 

Prítomnosťou, potom sa na nás splnilo slovo Písma: "Prebuď sa, ty, čo spíš, vstaň z mŕtvych a bude 

ti svietiť Kristus" (Ef 5, 14).  



Avšak "ak sa tvoje oko zakalí, bude celé tvoje telo vo tme" (Mt 6, 23). Ak sme zaslepení 

žiadostivosťou a strachom, potom nedokážeme vidieť. Musíme najprv všetko odložiť. Nie 

prekonať. Prosto odložiť. Odložiť nabok všetko svetské, aby sa naše túžby a schopnosti upnuli k 

tomu jedinému, čo nám ostane, k Bohu, k Realite - a aby sme tak spoznali, že "Boh sám stačí", 

úplne a vrchovato, ako vraví veľká Terézia. Je to pustenie, uvoľnenie, poddanie, vyprázdnenia sa 

od všetkého ostatného. Vzdanie seba i sveta, aby sa za tým všetkým zjavil Boh, veď "ja som svoju 

dušu upokojil a utíšil. Ako nasýtené dieťa v matkinom náručí, ako nasýtené dieťa, tak je moja duša 

vo mne" (Ž 131, 2).  

"Keď som slabý, vtedy som silný" (2Kor 12, 10), hovorí Pavol. Keď takto prijmeme seba v malosti 

a slabosti a vzdáme túžbu po svetskej veľkosti a dôležitosť a všetko, samých seba, vložíme a 

zveríme Bohu, Boh vezme toto všetko do svojej ruky a postará sa aby všetko prinieslo ovocie v 

pravom čase na pravom mieste a pravým spôsobom.    

V tomto tichu a pokoji srdca, ktoré sa prebralo z horúčky sveta, sa Boh k nám približuje ako Priateľ, 

ako Druh. Ako Ženích. Či skôr my Ho takto objavujeme, pretože On tu takto bol vždy. Viac netreba 

slov. Ostáva prosté spoločné bytie.  

"Človek sa stáva Bohom, pretože miluje všetko to, čo miluje Boh." (sv. Klement Alexandrijský)  

"Skutočné obrátenie spočíva v tom, že už sami nechceme vôbec nič. ... Večné slovo zaznieva jedine 

v tichu" (Ján Eckhart) - nie iba vonkajšom tichu či iba tichu mysle, ale v tichu samého života, bytia, 

ako o Bohu vraví Pavol: "Preň som všetko stratil" (Flp 3, 8).  

"Lebo kto zomrel, je ospravedlnený od hriechu. Ale ak sme zomreli s Kristom, veríme, že s ním 

budeme aj žiť." (Rim 6, 7-8) 

Všetko je zrazu Božie. Všetko je živé. Všetko je sviatostné.  

 



EVOLUČNÝ BOJ, HIERARCHIA A MIESTO KRESŤANA V ŇOM 
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… alebo o otázke, či kresťan má šancu byť „dominantným jedincom“, alebo iba „zakríknutým mučeníkom“ 

Jordan B. Peterson v prvej kapitole svojej knihy 12 pravidiel pre 
život píše: 

„Hierarchia dominancie, hoci sa môže zdať, že ide o kultúrny či 
spoločenský fenomén, funguje už takmer 500 miliónov rokov. 
Bojovali sme o postavenie skôr, než sme mali kožu, ruky, pľúca či 
kosti. Len málo vecí je prirodzenejších než kultúra. Hierarchie 
dominancie sú staršie než stromy. Časť mozgu, ktorá sleduje naše 
postavenie v hierarchii dominancie, je preto výnimočne stará a 
dôležitá. Predstavuje hlavný riadiaci systém regulujúci naše 
vnímanie, hodnoty, pocity, myšlienky a činy. Hlboko v našom 
vnútri, v samom základe nášho mozgu, pod myšlienkami a pocitmi, 
funguje neskutočne staré počítadlo. Presne monitoruje naše 
postavenie v spoločnosti - pre potreby tejto diskusie na škále od 
jednej do desať. Ak ste číslo jeden, čo predstavuje najvyššie možné 
postavenie, ste neuveriteľne úspešní. Ak sa, naopak, nachádzate na 
spodnej, desiatej priečke, bez ohľadu na to, či ste muž alebo žena, 
nemáte kde bývať (alebo nejde o žiadne lukratívne miesto). Ak 
práve nehladujete, konzumujete otrasné jedlo. Ste v biednom 
fyzickom a psychickom stave. Prapôvodná časť vášho mozgu, ktorá 
sa zameriava na hodnotenie dominancie, si všíma, ako s vami 
ostatní zaobchádzajú. Na základe toho určí vašu hodnotu a priradí 
vám nejaké postavenie. Ak vás vaši známi vnímajú ako menej 
významného, počítadlo obmedzí dostupnosť serotonínu. Ak máte 
naopak vysoké postavenie, neosobný mechanizmus počítadla, ktoré 
sa vyvinulo ešte pred plazmi, predpokladá, že vaše útočisko je 
chránené, výkonné a bezpečné a že sa môžete oprieť o spoločenskú 
oporu. Domnieva sa, že riziko ujmy je nízke a nemusí ho brať do 
úvahy. Zmenu vníma ako príležitosť, nie ako pohromu. Zásoby 
serotonínu sú dostatočné.“ (krátené).  

Krátko a stručne: Život je boj. Boj určuje hierarchiu, kde na vrcho-
le je oných Paretových 20% (aj menej) dominantných ľudí, ktorým 
pripadne 80% (aj viac) zdrojov (peniaze, moc, sláva, priestor,…) – 
a pod nimi je zvyšných 80% submisívnych zakríknutých poraze-
ných jedincov, ktorým ostanú len zbytky. No a náš mozog na to 
reaguje: Tí úspešní majú vyššiu hladinu serotonínu a nižšiu hladinu 
oktopamínu (ak som to dobre pochopil), čo zaručuje, že sa cítia 
lepšie, sú sebavedomejší a v živote budú najskôr stále úspešnejší 
a dominantnejší. Tí druhí, porazení, majú naopak hladinu serotoní-
nu nižšiu, hladinu oktopamínu vyššiu, čo ich prepína do módu 
„štvaná zver“. Núti Vás to v takom prípade „za účelom zvýšenej 
pripravenosti a možnosti okamžitej panickej reakcie v prítomnosti 
neustále obetovať to, čo by za iných okolností predstavovalo 
fyzické rezervy do budúcna. Keď neviete, čo robiť, musíte byť 
pripravení na akýkoľvek čin, ak sa ukáže ako nevyhnutný. Sedíte v 
aute s plynovým i brzdovým pedálom na podlahe. Prežeňte to a 
všetko sa môže rozpadnúť. Prastaré počítadlo dokonca vypne váš 
imunitný systém a počas súčasnej krízy spotrebuje energiu a zdroje 
nevyhnutné pre zdravie do budúcna. Budete impulzívni, takže 
skočíte po akejkoľvek krátkodobej príležitosti na párenie či poteše-
nie bez ohľadu na jej podpriemernosť, neprístojnosť či ilegálnosť. 
Budete si nerozvážne užívať, veď príležitostí je tak málo, alebo pre 
pôžitok dokonca obetujete život. Fyzické nároky spojené s pripra-
venosťou na mimoriadne situácie vás vyčerpajú vo všetkých oblas-
tiach.“ Výsledkom je mizerný život a predpoklad, že sa Vám bude 
znova a znova nedariť a na dne onej pomyselnej hierarchie ostane-
te navždy, v zmysle Ježišovho: „kto má, tomu sa pridá a bude mať 
hojne. Ale kto nemá, tomu sa vezme aj to, čo má“ (Mt 13,12) – 
slová, ktoré Peterson v tomto význame výslovne cituje. Človek 
teda je alebo predátorom, dravcom, bojovníkom, ktorý prekoná 
svojich súperov – a mozog nás za to odmení chemickým koktai-

lom, ktorý nám zaručí, že budeme ešte úspešnejší a prežijeme 
spokojný život dominantných jedincov: „Ste sebavedomí a pokojní, 
stojíte vzpriamene, vystreto a nemusíte byť v stave neustálej poho-
tovosti. Vaša pozícia je stabilná a budúcnosť je preto pravdepo-
dobne ružová. Môžete myslieť dlhodobo a plánovať lepší zajtraj-
šok. Nemusíte sa impulzívne chytať odrobiniek, ktoré vám prídu do 
cesty, lebo môžete reálne očakávať, že dobré veci budú dostupné. 
Uspokojenie môžete odďaľovať bez toho, aby ste sa ho museli 
navždy zriecť. Môžete si dovoliť byť spoľahlivým a ohľaduplným 
občanom.“ Alebo, to je druhá možnosť, ak prehráme, staneme sa 
obeťami a mozog nám namieša chemický koktail zodpovedajúci 
onej štvanej zveri a my svoj život aj takýmto spôsobom dožijeme.  

Kde je v tomto systéme miesto pre kresťana? Začíname mať 
podivný pocit… Má ho najskôr aj Peterson, keď utrúsi poznámku: 
„Tí, čo sú len súcitní a obetaví (a naivní a ľahko sa nechajú vyu-
žiť), v sebe nedokážu vyvolať skutočne spravodlivý a primeraný 
hnev nevyhnutný na sebaobranu, lebo ich schopnosť agresie je 
zviazaná úzkoprsou morálkou.“ Neznie nám to ako celkom trefný 
popis kresťana? Odtiaľ už len krok k výroku kráľa z filmu 
Beowulf, ktorý si na adresu nastupujúceho kresťanstva povzdych-
ne: „Čas veľkých hrdinov je preč. Zostali nám len plačúci mučení-
ci…“ A pravdou je, že skutočne to tak veľmi často je. To ale 
neznamená, že to tak byť má. 

Ako v poslednej dobe zisťujem stále znova a znova, príčinou 
problému je neobrátenie. Hrubú zanedbanie obrátenia (zo strany 
katolíkov) či dokonca neznalosť toho, o čom vlastne obrátenie je 
(častý problém protestantskej časti spektra).  

Ako mnohokrát naznačuje už apoštol Pavol, existujú v nás akoby 
dve osobnosti, dvaja ľudia – a im zodpovedajú dve roviny existen-
cie, v ktorých sa môžeme pohybovať: 

 VNÚTORNÝ ČLOVEK, naše Pravé JA, stvorené Bohom 
a v krste obnovené, pozdvihnuté, spojené so samým Bohom 
v Kristovi; a potom 

 VONKAJŠÍ ČLOVEK, umelo stvorené Ego, stvorené nami, 
ľuďmi, v situácii, keď sme sa ocitli mimo Boha a bez Boha, 
uprostred divého, krutého, studeného a prázdneho sveta. 

Vnútornému človekovi zodpovedá skutočný, Boží svet, Božie 
Kráľovstvo, opravdivá realita. A v nej je skutočne hierarchia, jasná 
a nezvratná: Na samom vrchu je Boh, Stvoriteľ. Potom sú anjeli 
a svätí, bytosti zbožštené v Bohu. A naopak, na dne, je „štvaná 
zver“, lúzri, ktorí prehrali a sú samým jasom Božej slávy zahnaní 
do temných dier Pekla: Diabol, jeho temní démoni a pod nimi, na 
samom dne, zatratení úbožiaci.  

Vonkajšiemu človekovi, nášmu Egu, zodpovedá bežný vonkajší 
a vo svojej podstate iluzórny, hračkársky svet, svet reálne bez 
Boha, ten, o ktorom Písmo píše, že „je v moci Zlého“ (1 Jn 5,19) 
a v ktorom panuje presne tá Petersonova hierarchia dominancie: 
„vládcovia národov panujú nad nimi a mocnári im dávajú cítiť 
svoju moc“ (Mt 20,25). 

Žiť kresťanstvo bez obrátenia znamená čosi desivé. Znamená to 
i naďalej ostať Egom, ktoré stále túži po svetskej rozkoši a zábave, 
po svetskom majetku, po svetskej sláve a po svetskej moci – čiže 
po svetskej dominancii, pretože nič iné nepozná. Znamená to stále 
žiť vo svete, uprostred jeho hierarchie dominancie, kde víťaz berie 
všetko – a pritom sa zmietať v neustálom konflikte, pretože Ježiš 
hovorí: „Medzi vami to tak nebude. Ale kto sa medzi vami bude 
chcieť stať veľkým, bude vaším služobníkom.  A kto bude chcieť byť 
medzi vami prvý, bude vaším sluhom“  (Mt 20,26-27). V tomto 
prípade nám Ježiš vlastne zakazuje uspieť, zakazuje nám stať sa 



dominantnými a teda aj úspešnými a spokojnými a šťastnými 
ľuďmi, dokonca nám zakazuje vôbec sa do tohto boja zapojiť, keď 
hovorí: „Ak ťa niekto udrie po pravom líci, nadstav mu aj druhé.  
Tomu, kto sa chce s tebou súdiť a vziať ti šaty, nechaj aj plášť.  A 
keď ťa bude niekto nútiť, aby si s ním išiel jednu míľu, choď s ním 
dve“ (Mt 5,39-41). Ježiš nám z tohto pohľadu prikazuje ostať 
submisívnymi lúzrami, plačúcimi mučeníkmi, obeťami! Človek 
začína chápať komunistov (ktorí kresťanstvu už z princípu nerozu-
meli), keď v ich ponímaní kresťanstvo vyzeralo ako nástroj útlaku 
vykorisťovaných tried: „Trp, pracuj, poslúchaj, nebúr sa proti 
vrchnosti – a po smrti ťa za to Pán Boh odmení Nebom.“  

Akurát, že toto nie je kresťanstvo. 

Ak sa pozrieme do Písma, narazíme na texty typu: „Veď Boh nám 
nedal Ducha bojazlivosti, ale Ducha sily, lásky a rozvahy“ (2 Tim 
1,7). Alebo inde: „V tomto všetkom slávne víťazíme skrze toho, 
ktorý nás miluje“ (Rim 8,37). Dokonca „zbabelci, … budú mať 
podiel v jazere horiacom ohňom a sírou; to je tá druhá smrť“ (Zjv 
21,8). A znova a znova počúvame v najrôznejších obmenách vetu: 
„Kto zvíťazí a až do konca zachová moje skutky, dám mu moc nad 
národmi  a bude nad nimi panovať žezlom železným a rozbijú sa 
ako hrnce hlinené,  ako som ju aj ja dostal od svojho Otca“ (Zjv 
2,26-28). Znie vám to ako popis nejakej submisívnej štvanej obete?  

Pozrite sa na Ježiša – a byť kresťanom znamená byť Kristom! – 
a čo vidíte? Plačúceho štvaného submisívneho lúzra? Ani náho-
dou! Pozrite sa na svätých! Čo vidíte? Zakríknutých „plačúcich 
mučeníkov“? Veru nie! Stačí sa len pozrieť hoci len na sv. Patrika, 
sv. Bonifáca či sv. Katarínu Sienskú – o Panne Orleánskej ani 
nehovoriac! – a vidíme presný opak: vskutku dominantných 
jedincov!  

Ako to teda je? 

Tajomstvo spočíva práve v obrátení. 

Obrátenie, krátko a stručne, je prezlečenie sa a potom presťahova-
nie sa.  

 PREZLEČENIE SA – z Ega do Vnútorného človeka. Tak to 
píše Písmo: „Máte odložiť starého človeka s predošlým spôsobom 
života, ktorý sa ženie za klamnými žiadosťami do skazy,  a obnovo-
vať sa duchovne premenou zmýšľania,  obliecť si nového človeka, 
ktorý je stvorený podľa Boha v spravodlivosti a pravej svätosti“ 
(Ef 4,22-24). Predstavte si to ako vyzlečenie sa z desných žlto-
zeleno-červených detských šatočiek s Mikimauzom na hrudi 
a oblečenie sa do elegantného dospeláckeho smokingu. No 
a potom, keď sme oblečení, prichádza druhý krok: 

 PRESŤAHOVAŤ SA z pieskoviska, ktorým je tento svet, 
z jeho detinských ťahaníc a infantilných hier do skutočného dospe-
láckeho sveta Božieho Kráľovstva, Božieho sveta, ako o tom tiež 
hovorí Písmo: „Vieme, že sme prešli zo smrti do života“ (1 Jn 3,14) 
a inde: „Vy ste sa priblížili k vrchu Sion a k mestu živého Boha, k 
nebeskému Jeruzalemu, k myriadám anjelov, k slávnostnému 
zhromaždeniu  a k spoločenstvu prvorodených, ktorí sú zapísaní v 
nebi, k Bohu, sudcovi všetkých, k duchom spravodlivých, ktorí už 
dosiahli dokonalosť,  k Ježišovi, prostredníkovi novej zmluvy, a k 
pokropeniu krvou, ktorá volá hlasnejšie ako Ábelova“  (Hebr 
12,22-24) – aj s výstrahou: „Stojte teda pevne a nedávajte sa znova 
zapriahnuť do jarma otroctva“ (Gal 5,1).  

Stať sa kresťanom znamená v prvom rade obrátiť sa. Obrátiť 
sa znamená dospieť. Vyrásť z detinskosti Ega a dorásť do 
dospelosti Vnútorného človeka. Vyrásť z pieskoviska tohto 
sveta a z jeho infantilného hrajkania sa a klbčenia sa 
o bábovičky z piesku a dorásť so skutočného dospeláckeho 
sveta Božieho Kráľovstva, do jeho skutočného zápasu 
o skutočnú dominanciu v skutočnej hierarchii Boha. 

V tomto skutočnom svete sú strany rozdelené inak, ako na zemi. 
Tu, na zemi sú dvojice bohatý-chudobný; slávny-bezvýznamný; 
vládnuci-ovládaný. V Božom svete je to rozpor medzi svätým 
a hriešnym. Medzi láskou a sebectvom. Medzi dobrom a zlom. Na 
vrchole hierarchie dominancie je Boh, ktorý je Svätý, ktorý je 

zvrchované Dobro a dokonalá Láska – a preto je dokonale blažený. 
Na dne tejto hierarchie sú zatratenci, ktorí sú hriešni, zlí, sebeckí 
a šialení od desivej nudy a prázdnoty pekla, sveta, ktorý si sami 
bez Boha a proti Bohu vytvorili.  

Krstom sme včlenení do tejto hierarchie ako synovia a dcéry Boha 
– a „nadopovaní“ Duchom Svätým a Božou mocou. Potom sme 
vyslaní do boja, aby sme sa osvedčili a potvrdili tak svoje miesto 
vládcov v tejto hierarchii (Zjv 20,6; 22,5). O tomto boji hovorí 
Písmo: „Bojuj dobrý boj viery a zmocni sa večného života; veď doň 
si povolaný“ (1 Tim 6,12), alebo inde: „Teraz nastala spása, moc a 
kráľovstvo nášho Boha a vláda jeho Pomazaného, lebo bol zvrhnu-
tý žalobca našich bratov, ktorý na nich dňom i nocou žaloval pred 
naším Bohom.  Ale oni nad ním zvíťazili pre Baránkovu krv a pre 
slovo svojho svedectva; a nemilovali svoj život až na smrť“ (Zjv 
12,10-11).  

Tento boj sa už ale nijako netýka onoho detinského smiešneho 
doťahovania sa ostatných ľudí na pieskovisko tohto sveta. Ako 
vraví Pavol: „Nás nečaká zápas s krvou a telom, ale s 
kniežatstvami a mocnosťami, s vládcami tohoto temného sveta, so 
zloduchmi v nebeských sférach.  Preto si vezmite Božiu výzbroj, 
aby ste mohli v deň zla odolať, všetko prekonať a obstáť“ (Ef 6,12-
13)! Z pohľadu sveta to potom môže vyzerať, akoby sme svoj boj 
o dominanciu vzdali. Poviem to na takomto svetskom príklade: 
Dospelý človek, ktorý je generálnym riaditeľom banky a mocným 
mužom, je z pohľadu detí, hrajúcich sa na pieskovisku, slabochom 
a lúzrom: Odmieta sa s nimi klbčiť, nebojuje s nimi o lopatky 
a kýbličky, nesúťaží o najkrajšiu a najväčšiu vežu z piesku 
a dokonca im zadarmo a bez boja daruje svoje kýbličky a lopatky 
z detstva. V skutočnosti ale slabochom ani lúzrom nie je, ani 
náhodou! Naopak, je mocným a vplyvným mužom, ktorý 
z pieskoviska vyrástol a dospel do sveta veľkých a uspel v ňom. 
Toto znamená byť kresťanom. Z pohľadu sveta môžeme iným 
pripadať ako lúzri, pretože odmietame bojovať o pieskové veže 
majetku, moci, slávy, ktorými pieskovisko tohto sveta žije a o ktoré 
sa detiská tohto sveta neustále medzi sebou smrteľne vážne klbčia. 
Ale je to tak len preto, že sme už z tohto všetkého vyrástli. Piesko-
visko nám je už ľahostajné. Jeho hračičky tiež. Jeho detinská 
hierarchia dominancie založená na tom, kto má krajší „kýbliček“ 
slávy, väčšiu „lopatku“ moci či vyššiu „pieskovú vežu“ majetku, 
nás už nezaujíma. Už sa pohybujeme v skutočnom svete, bojujeme 
o skutočnú dominanciu, čelíme silám a bytostiam nezmernej moci 
a desivosti – a sami narábame so zbraňami schopnými „uhasiť 
všetky ohnivé šípy zloducha“ (Ef 6,16) a pamätáme na samú 
podstatu tohto boja: „Nedaj sa premôcť zlu, ale dobrom premáhaj 
zlo“ (Rim 12,21) – o to totiž v skutočnej hierarchii dominancie 
ide! A ak si počíname dobre – dominantne! – potom „v tomto 
všetkom slávne víťazíme skrze toho, ktorý nás miluje“ (Rim 8,37) – 
nášho Otca, ktorý je Bohom a Kráľom a my Jeho synmi 
a bojovnými princami.  

A mimochodom, čo to urobí tu, ešte kým sme v tele, s našim 
serotonínom a oktopamínom? Peterson v závere kapitoly odporúča: 
Vypnite hruď! Narovnajte sa! Správajte sa – aspoň držaním tela – 
ako dominantní dôležití a sebavedomí ľudia. Váš mozog si to 
všimne – a začne sa k vám podľa toho aj správať. Otvorí kohútik 
serotonínu o niečo viac a to môže byť začiatok premeny vášho 
života zo štvanej obete na dominantného jedinca. 

Pre nás, kresťanov, je tento postoj samozrejmý a prirodzený. Ak 
teda kresťanmi sme, čiže ak sme sa naozaj obrátili. Sebavedomie 
a sebaistota – to zdravé, prirodzené, nie umelé a kŕčovité ako je 
tomu u Ega – sú nám prirodzeným stavom bytia. Sme predsa 
synovia a dcéry Boha. Povolaní zbožštiť sa. Vládnuť. V skutočnom 
svete. V skutočnej hierarchii dominancie. Sme plní Moci, plní 
Ducha. Víťazíme. Porážame Diabla (1Jn 2,13). Aj keď nám už na 
pieskovisku sveta nezáleží, toto sebavedomie synov a dcér Boha 
v sebe máme aj tu a teraz (1Jn 3,1-2). Ani náhodou nie sme lúzri. 
Ani obete. Ani nariekajúci „plačúci mučeníci“. Sme víťazi. Bojov-
níci. Boží predátori. A ešte aj decká tohto sveta to z nás cítia! 
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… alebo malé pokračovanie minulej úvahy o „hierarchii dominancie“ v živote kresťana a povahe obrátenia 

Maslowovu pyramídu ľudských potrieb asi poznáme. Dnes využi-
jeme jej zjednodušenie, ktoré pochádza od Maslowovho nasledov-
níka Claytona Alderfera. Volá sa ERG teória a zjednodušuje 
Maslowovu pyramídu na tri poschodia: E ako existence, veci 
týkajúce sa nášho prežitia, bezpečia a istoty; R ako relatedness, 
potreba žiť v spoločnosti a vo vzťahoch s inými ľuďmi; a nakoniec 
G ako growth, rast, potreba a túžba niečo dosahovať, za niečím ísť, 
stávať sa stále lepším, väčším, mocnejším, slávnejším,… dominan-
tnejším, ak by sme použili termíny z minulej úvahy a jej schému 
hierarchie spoločnosti. 

Stále platí, že „dom sa stavia od základov“. Najprv istota 
a bezpečie. To je ako „hrad“, ktorý si staviame, aby sme v ňom 
pohodlne a isto žili. Až potom vzťahy – návštevy iných „hradných 
pánov“, spoločné poľovačky, plesy, bály, hostiny a podobné 
kratochvíle. A nakoniec, s tými najdôveryhodnejšími 
a najspoľahlivejšími, môžeme zorganizovať nejakú tú „výpravu“ 
s cieľom rozšíriť svoje územie, zväčšiť svoju moc, zveľadiť svoje 
bohatstvo a ešte viac opevniť a zluxusniť svoj hrad.  

Znova sa vráťme k minulej téme spoločenskej dominancie 
a serotonínu s oktopamínom. Úspešný a dobre zaistený hradný pán 
priam žblnká serotinínom, je plný sebaistoty, sebavedomia, neoh-
rozený a bez strachu, zo svojich múrov sa do očí vysmeje všetkým 
svojim nepriateľom a pod klenbami rytierského sálu v pokoji 
plánuje, ako v ďalšej veľkej kampani ešte viac rozšíri svoju moc 
a stane sa opravdivým veľmožom. No a tam dole, pod hradom, žijú 
tí ostatní, pretĺkajú sa životom, čelia denno-denne neistote, hroz-
bám a nebezpečenstvám… na rozdiel od zemepána, oni sú plní 
oktopamínu, ktorý zabezpečuje, že sú (celkom ako plachá každú 
chvíľu štvaná lesná zver) stále v strehu, stále „v bojovej pohoto-
vosti“, stále pripravení na najmenšie šuchnutie sa dať alebo do 
bitky, alebo (čo je pravdepodobnejšie) na útek. Žijú s pocitom, že 
ich každý bije, každý si na nich dovolí, zo všetkých strán číha 
nebezpečenstvo a najrôznejšie hrozby. Ani ich nenapadne sedieť 
a niečo plánovať, či dokonca niečo veľké dotiahnuť do konca. 
Samo prežitie v tomto neustálom strese a neistote, v tomto neustá-
lom stave pohotovosti, ich stojí všetky ich sily a energiu. Viac 
nevládzu – vari ešte tak okrem nariekania, ako im je zle, aký 
mizerný život žijú a ako sú na vine všetci ostatní, tí zlí všade 
naokolo, ktorí si na nich bez strachu vždy dovolia, ktorí ich utláča-
jú, vytláčajú, využívajú, vykorisťujú,…  

Svet takto funguje. Inak fungovať nebude. Preto naše Ego uctieva 
oné štyri modly slávy, pretože je často bránou k moci; moci, 
pretože je základom spoločenskej dominancie, majetku, pretože je 
bránou k obom a dokonca aj k poslednej štvrtej modle a tou je 
rozkoš a zábava, ktorá pre dominantných zemepánov je príjemnou 
kratochvíľou, pre ostatných lúzrov je formou úniku pred mizériou 
života, aj keby to bola len jej najprimitívnejšia forma, akou je 
fľaška tvrdého, či dávka nejakého matrošu…  

Čo na tom zmení kresťanstvo? 

1) POZNANIE: Existujú dva svety. Jeden, ktorý je skutočný 
a reálny. Hovoríme mu, trochu poeticky, Božie kráľovstvo. Alebo 
aj Nebo. Boží svet. A potom je tu ten druhý, malý, tesný, obme-
dzený, oklieštený, neprirodzený a sám v sebe iluzórny a falošný – 
a tým je proste svet, pozemský svet a jeho pozemská „realita“.  

Týmto dvom svetom zodpovedajú dve stránky našej osoby: Pravé 
JA, nazývané aj duchovný človek, vnútorný človek, nový človek, 
stvorené Bohom, skutočné a reálne, povolané k zbožšteniu v Bohu, 
ktorý nás adoptoval za svojich synov a dcéry. No a potom je tu 
Ego, nazývané aj starý človek, telesný človek, vonkajší človek, 

vytvorené nami ako reakcia na život v stave hriechu a teda bez 
Boha, samo v sebe iluzórne, nereálne, neskutočné, ale nám dôverne 
známe, pretože sme s ním identifikovaní od samého narodenia. 

Ego nedokáže žiť v Božom svete, pretože vyznáva a žije jeho 
presný opak. Kým sme Egom, nedokážeme vojsť do Neba. Preto 
Pavol lakonicky konštatuje, že len ten, „kto zomrel, je 
ospravedlnený od hriechu“ (Rim 6,7). Podobne vraví Ježiš, že len 
ten, „kto stratí svoj život pre mňa a pre evanjelium, zachráni si ho“ 
(Mk 8,35) – a obaja pritom myslia na Ego. Podobne ani Pravé JA 
nedokáže žiť v iluzórnom pozemskom svete, pretože jeho postoje 
a zásady takisto stoja v rozpore s týmto svetom. Ak chceme byť 
úspešní v hierarchii dominancie tohto sveta, nemôžeme odložiť 
Ego a byť svojim Pravým Ja, pretože by to z nás urobilo presný 
opak, obete, sluhov, lúzrov, štvancov,… Pravé Ja môže žiť 
a prosperovať iba v hierarchii dominancie Božieho sveta, nikde 
inde. Podobne Ego môže žiť a prosperovať iba v hierarchii domi-
nancie tohto sveta. Preto je medzi týmito dvoma svetmi nezmieri-
teľný rozpor: „Kto teda chce byť priateľom tohto sveta, stáva sa 
nepriateľom Boha“ (Jak 4,4).  

Mimochodom, sú kresťania, ktorí sa snažia, najskôr z hlbokého 
nepochopenia povahy spásy, tento rozpor obísť. Dobrým príkla-
dom môže byť tzv. evanjelium prosperity. Snaží sa Evanjelium 
dokrútiť tak, aby z toho vyšlo: Ak uveríš a Boh sa stane tvojim 
Otcom, vôbec nemusíš zanechávať svet ani Ego. Naopak, Boh ti 
pomôže v zápase o svetskú dominanciu a spôsobí, že budeš 
v hierarchii dominancie tohto sveta úspešnejší ako tí, ktorí neuve-
rili a Boh ich stále trestá za ich hriechy. A keď zomrieš, pôjde tvoje 
Ego rovno do Neba. Ale tak to, samozrejme, nefunguje…  

2) ROZHODNUTIE SA: Obrátenie znamená prezlečenie sa: 
Vyzliekam si Ego a obliekam si svoje Pravé Ja. Obrátenie nutne 
znamená aj presťahovanie sa: vysťahovávam sa z tohto sveta (aj 
keď telom tu ešte chvíľu budem pobývať) a sťahujem sa do Božie-
ho sveta, kde svojim duchom (srdcom) žijem už teraz (aj keď telo 
ma tam bude nasledovať až o nejaký čas) – tak, ako to hovorí Ježiš, 
že „kde je tvoj poklad, tam bude aj tvoje srdce“ (Mt 6,21). Vyras-
tám (ako z detského pieskoviska) z boja o svetskú dominanciu, 
založeného na majetku, sláve a moci a namiesto toho vstupujem do 
boja o nebeskú dominanciu, ktorý je založený na dokonalom 
dobre, dokonalej svätosti, dokonalej láske, ale hlavne na dokonalej 
jednote s Bohom, v ktorom sme Duchom zbožšťovaní.  

Toto rozhodnutie vytvára úplne nový základ, nový „hrad“ pre môj 
život – a tým je Boh. Som si úplne a absolútne istý, že Boh už 
„nám dal víťazstvo skrze nášho Pána Ježiša Krista“ (1 Kor 15,57) 
– čoho by som sa teda v tomto novom svete, reálnom Božom svete 
mal obávať? Kým som v Kristovi, nič mi nehrozí! A čo sa pozem-
ského sveta týka, aj tu Boh s tými, ktorí sa takto obrátili 
a presťahovali, uzatvoril zmluvu: „Hľadajte teda najprv Božie 
kráľovstvo a jeho spravodlivosť a toto všetko dostanete navyše“ 
(Mt 6,33). Boh sa zaviazal, že kým budeme „domáci Boha“ (po-
rov. Ef 2,19), postará sa aj o naše pozemské záležitosti. Budeme 
mať vždy toľko bohastva/chudoby, zdravia/choroby, poko-
ja/prenasledovania a všetkého ostatného, koľko pre svoj boj 
o nebeskú dominanciu a umŕtvovanie svojho Ega (porov. Rim 
8,13; Kol 3,5) budeme potrebovať. Ani tu nám teda už viac nič zlé 
nehrozí. Môžeme aj tu žiť v hlbokej istote a v hlbokom pokoji. Ten 
je neklamným znakom kresťana: hlboký pokoj, hlboká sebaistota, 
hlboký pocit bezpečia i vedomie hodnoty a víťazstva, ku ktorému 
smeruje. Pokoj, plynúci z Krista, ako ho On sám prisľúbil: „Pokoj 
vám zanechávam, svoj pokoj vám dávam. Ale ja vám nedávam, ako 
svet dáva. Nech sa vám srdce nevzrušuje a nestrachuje“ (Jn 14,27). 
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… alebo porozumenie toho, ako to bolo odjakživa a kde je deliaca čiara medzi „vonku“ a „vnútri“ 

Už sme to spomenuli v minulej úvahe, ale ešte sa k Rodney Starko-
vi vrátim: „Aj keď naznášali chodenie do kostola a o kresťanstve 
toho vedeli len veľmi málo, Európania v čase Reformácie neboli 
neveriaci. Lenže, ako konštatuje Gerald Strauss, ‚praktizovali svoju 
vlastnú formu náboženstva, ktorá bola pestrou zmeskou starobylých 
rituálov, tradičných zvykov, katolíckych pozostatkov, ktoré nebolo 
možné vykoreniť a k tomu veľkej porcie mágie, ktorá im mala 
pomôcť prežiť v ich každodennom živote‘. Toto ľudové náboženstvo 
často volalo k Bohu, k Ježišovi, k Márii a rôznym svätým rovnako, 
ako k rôznym pohanským bôžikom a bohyniam (a často vyvolávalo 
aj menších duchov, ako sú víly, škriatkovia a démoni), ale len preto, 
aby si nejako získali ich pomoc, pričom sa len pramálo zaujímali o 
také veci ako spasenie sa. Miesto toho kládli dôraz na naliehavé, 
hmatateľné a všedné veci, ako sú zdravie, plodnosť, počasie, sex a 
dobrá úroda. V konečnom dôsledku, ťažiskom tohto ľudového 
náboženstva bola, ako vždy, mágia. A na tomto spôsobe prežívania 
náboženstva sa ani dnes v Európe veľa nezmenilo.“ 

Ako na túto realitu reagovať? V prvom rade uvedomením si, že tu 
vždy bola, je a vždy bude. Je obsiahnutá dokonca v tej jednej 
veľkej vete, zhrňujúcej samú podstatu kresťanstva: „Boh sa stal 
človekom, aby sa človek stal Bohom“. Najprv je to Boh, ktorý 
vychádza sám zo seba a vstupuje do nášho, ľudského sveta. A 
následne sú to ľudia, ktorí s vierou nasledujú Vteleného Boha, aby s 
Ním spoločne vstúpili do vnútorného Božieho sveta a života. 

Tú prvú oblasť, vo svete, si nazvime „vonkajšou“, „verejnou“ a tú 
druhú, v Bohu, „vnútornou“, „súkromnou“. No a práve tá vonkajšia 
oblasť zodpovedá onomu magickému ponímaniu, ktoré opisuje 
Rodney Stark.  

V čase Krista viedla deliaca čiara týchto dvoch oblastí medzi 
zástupmi a učeníkmi. Zástupy – to boli ľudia, ktorí sledovali svoje 
svetské a pozemské ciele. Spása, Nebo,… ich veľmi nezaujímali. 
Ježiš bol pre nich možnosťou, ako tieto svoje ciele dosiahnuť, často 
jednou z iných, zvyčajne tou poslednou: „Veľa vystála od mnohých 
lekárov a minula celý majetok, ale nič jej nepomohlo, ba bolo jej 
vždy horšie.  27 Keď sa dopočula o Ježišovi, prišla v zástupe zozadu 
a dotkla sa jeho šiat.  28 Povedala si totiž: "Ak sa dotknem čo len 
jeho odevu, ozdraviem."“ (Mk 5,26-28 SSV). Ježiš ich túžbu často 
naplnil – ako práve u onej ženy: „Dcéra, tvoja viera ťa uzdravila. 
Choď v pokoji a buď uzdravená zo svojej choroby“ (Mk 5,34 SSV). 
Oceňuje jej vieru, ktorou v Ňom táto žena rozpoznala nie bežného 
človeka, ale niekoho, kto vládne Božou Mocou, aj keď to ešte 
nebola viera v Krista ako Syna Boha a Mesiáša, ani viera Jeho 
slovám a Evanjeliu o Kráľovstve. Keď títo ľudia dosiahli, čo chceli, 
zvyčajne sa už k Ježišovi nevrátili, aspoň nie v tej chvíli. Ich 
„magické“ očakávanie bolo naplnené, pozemská potreba uspokoje-
ná, za ničím iným a väčším v tej chvíli nešli. 

Niektorí ale boli týmito Božími skutkami hlboko zasiahnutí a 
Ježišove slová počúvali o niečo viac, než len jedným uchom dnu a 
druhým von a odpovedali na ne – spomeňme Petra: „Padol Ježišovi 
k nohám a povedal: "Pane, odíď odo mňa, lebo som človek hrieš-
ny."  9 Hrôza sa totiž zmocnila jeho i všetkých, čo boli s ním, nad 
úlovkom rýb, ktoré chytili.  10 Takisto aj Zebedejových synov Jaku-
ba a Jána, ktorí boli Šimonovými spoločníkmi. Tu Ježiš povedal 
Šimonovi: "Neboj sa, odteraz budeš loviť už ľudí."  11 A keď pritiah-
li lode k brehu, opustili všetko a išli za ním“ (Lk 5,8-11 SSV). Peter 
a jeho spoločníci v tejto chvíli prechádzajú „zvonku dovnútra“, z 
„verejnej oblasti do súkromnej“, od zástupov k učeníkom, ktorým 
Ježiš „v súkromí všetko vysvetlil“ (Mk 4,34 SSV). Iste, so svojimi 
pozemskými túžbami budú ešte hodne dlho zápasiť, kým z nich 
vyrastú, ale ich vzťah k Ježišovi už nie je magický. Počúvajú Jeho 

slovo, snažia sa Ho pochopiť, učia sa od neho, nasledujú Ho 
smerom k Jeho Kráľovstvu, bár si ho aj predstavujú ešte stále 
veľmi pozemsky. 

Po Turiciach viedla táto deliaca čiara medzi synagógou, čiže 
spoločenstvom Židov ako „vonkajšou verejnou“ oblasťou a 
rodiacou sa Cirkvou ako „vnútornou a súkromnou“ oblasťou 
Božej Rodiny (Ef 2,19). Mnohí „zvonku“ mali voči apoštolom 
podobné magické nádeje ako predtým voči Ježišovi, napríklad: 
„Ešte aj na ulice vynášali chorých a kládli ich na postele a lôžka, 
aby aspoň Petrova tôňa padla na niektorého z nich, keď tade 
pôjde.  16 Aj z miest okolo Jeruzalema sa zbiehalo množstvo ľudu, 
prinášali chorých a trápených nečistými duchmi a všetci sa uzdra-
vovali“  (Sk 5,15-16 SSV). Niektorí ale vďaka týmto znameniam 
uverili apoštolskému Zvestovaniu Krista, prijali Evanjelium a 
prešli do „vnútornej súkromnej“ oblasti a tou bolo spoločenstvo 
Cirkvi, ako svedčí Písmo: „Všetci svorne zotrvávali v Šalamúno-
vom stĺporadí.  13 Ale nik iný sa k nim neodvážil pripojiť, no ľud 
ich velebil“ (Sk 5,12-13 SSV). 

Podobne to vidíme u Pavla: Začína vo „vonkajšej verejnej“ oblasti 
ohlasovaním – aby potom tí, ktorí uverili, prešli do „vnútornej 
súkromnej“ oblasti spoločenstva Cirkvi: „Vošiel do synagógy a 
smelo hovoril; tri mesiace rozprával a presviedčal o Božom 
kráľovstve.  9 Ale keď sa niektorí zatvrdili a neuverili, ba pred 
zástupom tupili Pánovu cestu, odišiel od nich, oddelil učeníkov a 
každý deň hovoril v Tyrannovej škole“ (Sk 19,8-9 SSV). 

V Cirkvi prvých storočí bol touto deliacou čiarou katechumenát. 
Na jeho „vonkajšej verejnej“ strane bolo Zvestovanie Krista, 
ohlasovanie Evanjelia a predkatechumenát (čiže zodpovedanie 
otázok a pod.). Katechumenát bol potom vstupnou bránou do 
„vnútornej súkromnej“ oblasti, ktorou bolo spoločenstvo Cirkvi a 
obzvlášť Eucharistia a svet sviatostí, kam bol novopokrstený 
uvádzaný formou mystagógie. 

Po pokresťančení Európy sa veci zmenili. Kostoly viac neboli 
utajené miesta v domoch, či v katakombách. Ani sv. omša viac 
nebola uzatvoreným slávením, na ktoré sa nepovolaný človek 
doslova fyzicky nemohol len tak dostať, či na ňu nejako „naďa-
biť“. Oboje sa stalo verejným a otvoreným. 

Kadiaľ vedie deliaca čiara dnes?  

Dnes – vďaka už povedanému – kostoly a sv. omše patria svojou 
povahou do oblasti „vonkajšej a verejnej“, s voľným prístupom 
pre kohokoľvek a kedykoľvek. Neprekvapuje teda, že v nich vo 
väčšine, podľa niektorých odhadov zhruba na 90-95%, nachádza-
me práve „zástupy“, čiže ľudí s presne oným magickým prístupom 
k Bohu a kresťanstvu Rodneyho Starka. Krátko a stručne, musíme 
si uvedomiť, že v kostole na sv. omši (a obdobne v škole na 
náboženskej výchove, na sobášoch,…) sa dnes neschádzajú (len) 
veriaci ľudia. Schádzajú sa tam v omnoho väčšom počte neveriaci, 
ktorí nejakým spôsobom sympatizujú s katolicizmom, možno s 
Cirkvou (a zase iní ju srdečne nenávidia a prskajú na ňu), majú 
nejaký ten záujem o Krista a istú formu „magického“ vzťahu k 
Nemu. Toť vše. Táto skupina ľudí tu vždy bola, je a vždy bude, 
len si treba uvedomiť, že dnes je miestom jej zhromaždiska kostol 
a nedeľná sv. omša (ak sa tam vôbec unúvajú, lebo 90% katolícky 
pokrstených ľudí sa do kostola bežne až vôbec neunúva a postačia 
si ak, tak s dvomi návštevami kostola na Vianoce a na Veľkú noc). 

A kde dnes nachádzame „učeníkov“? V malých bázových spolo-
čenstvách, ako ich nazval blahej pamäti sv. Ján Pavol II. V nich sa 
zhromažďujú tí, ktorým nestačí len si vyprosiť „zdravie a Božiu 
pomoc do života“, a „mať na poriadku“ všetky predpísané úkony a 



rituály, ale túžia počúvať Krista, učiť sa od Neho, nasledovať Ho a 
hľadať najprv a celým srdcom Božie Kráľovstvo, stávajúc sa tak, 
slovami Písma, na zemi už len cudzincami a pútnikmi na ceste do 
Vlasti. 

Čo z toho vyplýva pre pastoráciu? V čase Reformácie si reformátori 
mysleli, že dobre pripravení kazatelia, vyučujúci v kázňach kate-
chizmus, pomôžu ľuďom stať sa skutočnými kresťanmi. Nestalo sa 
tak. Ľudia v kostole im vôbec nerozumeli. Ako poznamenal v 17. 
storočí filozof John Locke, pokojne mohli kázať po arabsky a 
výsledok by bol rovnaký. Jednak preto, že počúvajúcim chýbali 
často aj najzákladnejšie náboženské vedomosti a spomenuté kázne 
boli vysoko „nad ich hlavami“ (Rodney Stark), jednak preto, že im 
nerozumeli aj z toho dôvodu, že sa míňali s ich túžbami a s ich 
životom: Kazateľ hovoril o nebi, o spáse, o ospravodlivení – a oni 
dumali o zdraví, o úrode, o sexe a podobne…  

A toto je, myslím, to dôležité aj pre nás. Uvedomiť si, že dnes už 
kostol nie je „vnútri“, ale „von“ – a teda nie je naplnený „učeník-
mi“, ale „zástupmi“, ktoré neprišli kvôli spáse a Nebu, ale hlavne 
kvôli Božej pomoci v ich svetskom a pozemskom živote a svet-
ských a pozemských túžbach. Iste, v kostole sú aj učeníci a vyslu-
hujú sa tam (hlavne pre nich) mocné a nesmierne vzácne sviatosti – 
ale sú len malou menšinou. Pre drvivú väčšinu návštevníkov 
kostola je Pán Boh len jedným z mnohých prostriedkov a pomôcok, 
ku ktorým sa utiekajú v túžbe dosiahnuť svoje pozemské a svetské 
ciele – a, ako ukazujú výskumy, značné percento z nich spokojne 
využije aj ďalšie „obdobné“ možnosti, ako dosiahnuť to svoje, 
vrátane kartárok, veštíc, mágov, rôznych ezoterikov a senzibilov, ba 
aj sami sa nebudú rozpakovať praktizovať podobné magické veci, 
nosiť oné „červené šnúrky“ proti urieknutiu a podobne. Farnosť, 
Cirkev, spoločenstvo… to pre nich neznamená v podstate nič, 
rovnako ako Nebo, či spása… to všetko je v tejto chvíli úplne mimo 
ich životov aj záujmov, neuvažujú o tom, nerozumejú tomu a vôbec 
ich to netrápi ani im to nechýba. 

Kostol tak prestáva byť miestom vyučovania a stáva sa „Areopá-
gom“, miestom ohlasovania: Zvestovania Krista a potom, následne, 
prvého a základného ohlasovania Evanjelia1. Určite kostol nie je 
miestom vyučovania, už nie. Skúšať to znamená nielen plytvať 
časom, námahou, ale aj príležitosťou. Znamená to totiž často v 
ľuďoch vyvolať iba odpor, nepochopenie, pohoršenie,… stalo sa, 
nakoniec aj Ježišovi, poznáme ono „Tvrdá je to reč! Kto to môže 
počúvať?!“ (Jn 6,60 SSV). Ježiš ale toto „utŕžil“ v polemike, ktorej 
sa dosť dobre vyhnúť nemohol a navyše v kruhu už učeníkov – a 
ani to nestačilo na to, aby dokázali Jeho slová prijať! Bolo by 
márne a nerozumné sa o podobné fiasko z vlastnej iniciatívy 
usilovať, že? Ak si uvedomíme, kto sú naši poslucháči v kostole, 
potom nám je jasné, že kázne, vedené v duchu Zvestovania Krista a 
následne základného ohlasovania Evanjelia sú omnoho lepším a 
produktívnejším spôsobom, ako zúročiť tento vzácny čas a mož-
nosť osloviť ľudí, ktorí ešte stále dobrovoľne do kostola prídu… 

Pre tých, ktorí uveria a zatúžia po Božom Kráľovstve, potom 
farnosť ponúka (aspoň by mala ponúkať) možnosť pokrstového 
katechumenátu pre už pokrstených (KKC 1231), či riadneho kate-
chumenátu pre ešte nepokrstených, ktorý je onou deliacou čiarou aj 
dnes. A cez neho sa potom dostáva obrátený a v Krista dospelo a 
zrelo veriaci človek do „vnútornej a súkromnej“ oblasti, ktorou je 
spoločenstvo Cirkvi, skonkrétnené v malom bázovom spoločenstve 
(porov. Christifideles laici sv. Jána Pavla II.). Tam potom prebieha 
mystagógia, skutočné vyučovanie, formovanie, duchovný život, 
dozrievanie k svätosti.  

To nás odbremeňuje od prípadných výčitiek nad tým, že v kostole 
„nevyučujeme“ a neposkytujeme „pevnú stravu“ Kristovho učenia. 
Túto pevnú stravu totiž poskytujeme týmto ľuďom, ktorí ju potre-
bujú, chcú a sú schopní prijať, práve v týchto spoločenstvách, vo 
farskom organizme, ktorý je „spoločenstvom spoločenstiev“. Čo 

                                                           
1 porov. úvaha 479 

presne zodpovedá aj rade Písma: „Nik, kto dostáva mlieko, nechá-
pe slovo spravodlivosti, lebo je ešte dieťa.  14 Pevný pokrm je pre 
dokonalých, pre tých, čo návykom majú vycvičené zmysly na 
rozlišovanie dobra od zla“  (Hebr 5,13-14 SSV).  

Znova teda lepšie chápeme, prečo sv. Ján Pavol II. tvrdil, že bez 
malých spoločenstiev farnosť nemôže byť živá. Ak vo farnosti 
tento mechanizmus neexistuje, tak máme len dve možnosti: 

 alebo vyučujeme v kostole „pevný pokrm“ – ale na ujmu a 
často odstrašenie tých 90-95%, ktorí ešte stále žijú svoje magické 
„kresťanstvo“, v Kristovo Evanjelium ešte neuverili a k nasledo-
vaniu Krista sa ešte nerozhodli, ani po ňom netúžia; 

 alebo v kostole podávame „mliečko“ – ale zase na ujmu a 
škodu tých 5-10%, ktorí už v Krista uverili, túžia po Ňom, chcú a 
potrebujú počuť viac – ale nepočujú a nedostávajú a farnosť na 
nich v podstate kašle. Takí sa potom často vyberú do siekt, pretože 
tam svoju túžbu po vyučovaní uspokoja, hoci neriešia (a ani to zo 
samej povahy veci to ešte nedokážu), či toto vyučovanie je naozaj 
dobré a správne a či skutočne vedie do života… čo je veľká škoda. 

Ak teda chceme vo farnosti primerane pastoračne pôsobiť, musí-
me v nej mať tieto tri veci: 

VONKAJŠOK – verejná sféra, prístupná pre všetkých, v ktorej sa 
zvestuje Kristus a ohlasuje Evanjelium: kostol a sv. omše, vyučo-
vanie náboženstva v škole, rôzne verejné farské akcie; 

DELIACU ČIARU, resp. PRECHODOVÝ „RITUÁL“ – vypraco-
vaný a funkčný model (aj pokrstového) katechumenátu; 

VNÚTRO – malé spoločenstvá učeníkov, zotrvávajúce „na učení 
apoštolov a na bratskom spoločenstve, na lámaní chleba a na 
modlitbách“ (Sk 2,42 SSV), podieľajúce sa spolu s pastiermi na 
ohlasovaní Krista a Evanjelia ľuďom „vonku“ a pripravené, 
ochotné a schopné prijať novoobrátených katechumenov do svojho 
stredu. 

Váš Inky 



KEĎ SA TVOJ BRAT PREHREŠÍ... 
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... alebo fascinujúci pohľad dovnútra Ježišovej vízie spoločenstva Cirkvi 

„15 Keď sa tvoj brat prehreší proti tebe, choď a napomeň ho 
medzi štyrmi očami. Ak ťa počúvne, získal si svojho brata.  16 Ak 
ťa nepočúvne, priber si ešte jedného alebo dvoch, aby bola 
každá výpoveď potvrdená ústami dvoch alebo troch svedkov.  17 
Keby ani ich nepočúvol, povedz to cirkvi. A keby ani cirkev 
nechcel poslúchnuť, nech ti je ako pohan a mýtnik.  18 Veru, 
hovorím vám: Čo zviažete na zemi, bude zviazané v nebi, a čo 
rozviažete na zemi, bude rozviazané v nebi.“  (Mt 18,15-
18 SSV).  

Tento text v sebe obsahuje, myslím, viac, než sa na prvý pohľad 
zdá. V podstate je niečím ako zhustenou sondou do Kristovej 
vízie Cirkvi ako rodiny, spoločenstva bratov a sestier. Poďme sa 
teda na túto víziu pozrieť! 

TVOJ BRAT 

Týmto termínom Nový zákon tradične označuje členov cirkvi. 
V tomto texte je tento význam ešte umocnený záverečnou 
vetou, podľa ktorej za istých podmienok už viac nemôžem brata 
považovať za skutočného brata a člena Cirkvi, ale musím prijať 
nepochybne bolestný fakt, že v skutočnosti je ešte stále len „ako 
pohan a mýtnik“ (Mt 18,17 SSV).  

Nasledujúca norma sa teda netýka našich vzťahov ku všetkým 
ľuďom, vrátane nekresťanov (a to bez ohľadu na to, či do 
kostola chodia a „v Pána Boha veria“, alebo nie). To je dobré si 
hneď na začiatku povedať, lebo mnohí ľudia, mávajúc práve 
týmto textom Písma, zdôvodňujú, prečo ich „evanjelizácia“ 
spočíva v napomínaní a karhaní iných za to, že sa nemodlia, 
Bibliu nečítajú, na bohoslužby nechodia; prípadne prečo sa už o 
nich ani nezaujímajú, veď nepočúvajú ani Cirkev, tak čo...? 

Takže v hre som ja a môj brat-farník, ktorého bratom v rodine 
Cirkvi som mu zase ja. To znamená, že medzi sebou žijeme to, 
čo opisuje Písmo slovami: „Neste si vzájomne bremená, a tak 
naplníte Kristov zákon“ (Gal 6,2 SSV); „Ak teda trpí jeden úd, 
trpia spolu s ním všetky údy, a ak vychvaľujú jeden úd, radujú 
sa s ním všetky údy.  Vy ste Kristovo telo a jednotlivo ste údy“  
(1 Kor 12,26-27 SSV); „Zmýšľajte rovnako, rovnako milujte, 
buďte jedna duša a jedna myseľ!  Nerobte nič z nevraživosti ani 
pre márnu slávu, ale v pokore pokladajte jeden druhého za 
vyššieho.  Nech nik nehľadí iba na svoje vlastné záujmy, ale aj 
na záujmy iných“  (Flp 2,2-4 SSV); „Vytrvalo sa zúčastňovali 
na učení apoštolov a na bratskom spoločenstve, na lámaní 
chleba a na modlitbách.  … Všetci, čo uverili, boli pospolu a 
všetko mali spoločné.  Predávali pozemky a majetky a rozdeľo-
vali ich všetkým, podľa toho, ako kto potreboval.  Deň čo deň 
svorne zotrvávali v chráme, po domoch lámali chlieb a s rados-
ťou a úprimným srdcom požívali pokrm“  (Sk 2,42-46 SSV) 

Ide teda o brata, ktorý sa celým srdcom a vo veľkej úprimnosti 
snaží (rovnako ako ja voči nemu) hľadať moje záujmy, slúžiť 
mi v láske, byť mi prospešný, zdieľať sa so mnou – a to všetko 
najlepšie, ako dokáže, na moje a celého spoločenstva „pokoj a 
na vzájomné budovanie ... dobro … povzbudenie a potešenie“ 
(Rim 14,19; 15,2; 1 Kor 14,3 SSV). 

PREHREŠÍ PROTI TEBE 

Gréckym slovom hamartanó sa pôvodne označovalo zlyhanie, 

neúspech, chyba, zablúdenie,... Aj keď Písmo používa toto 
slovo aj na označenie hriechu, v tomto prípade zjavne hovorí o 
tom, že môj brat, majúc tie najlepšie zámery a úmysly, napriek 
všetkej svojej snahy dosiahol presný opak: urobil v niečom 
hlúposť, nešikovnosť a namiesto onoho „budovania, povzbu-
denia a potešenia" docielil skôr opak, skôr rozpaky, možno 
ublíženie, škodu, zarmútenie, znechutenie,... 

NAPOMEŇ HO 

Je to môj brat. Milujem ho, som za neho zodpovedný. Nemô-
žem len tak mávnuť rukou a povedať si „hlupáčik, zase to 
zoral...“! Je požiadavkou mojej lásky byť pre neho pomocou a 
oporou v jeho úsilí o svätosť a dokonalosť v láske. A teda je 
mojou povinnosťou ho upozorniť, poučiť, pomôcť mu, aby 
nabudúce už konal rozumnejšie a svoju chybu viac nezopako-
val. Nakoniec, keby som ja urobil niečo podobné, tiež by mi 
túto službu napomenutia isto poskytol! 

Zmyslom tohto napomenutia teda nie je ani nejaké bránenie 
seba, ochrana seba, ale opravdivá služba bratovi v Cirkvi – 
jeden z podstatných znakov skutočného spoločenstva Cirkvi.  

Jedine ak by moje napomenutie nemohlo bratovi nijako poslú-
žiť k rastu ani k dokonalosti, tak jedine potom by som to 
naozaj nechal tak, podľa slov Písma: „Prečo radšej nestrpíte 
krivdu?“ (1 Kor 6,7 SSV). 

MEDZI ŠTYRMI OČAMI 

Láska vyžaduje, aby moje napomenutie nebolo dôvodom na 
poníženie, zahanbenie, či dokonca výsmech môjho brata. Preto 
to urobím tak diskrétne, ako sa len dá, v súkromí, láskyplne, 
medzi štyrmi očami. 

AK ŤA POČÚVNE... 

V 90% prípadov by to malo byť koncom celej „kauzy“. Veď 
náš brat, rovnako ako my, už dávno odumrel nejakému smieš-
nemu egu a spoločne s nami smeruje k dokonalosti, ktorá je 
zhora a v tomto zápase je každá rada a pomoc dobrá, vskutku 
nad zlato. Takže nám vrúcne a zo srdca poďakuje (a možno od 
dojatia aj paklík kávy do ruky vtlačí) a zaprisahá sa, že keď na 
to príde, rovnakou službou a s rovnakou láskou on nám tiež 
našu službu a lásku oplatí. A to celé vo všetkej úprimnosti, bez 
najmenšej kvapky irónie, či sarkazmu, ktorý by v takomto 
postoji človek sveta naisto hľadal...  

... ZÍSKAL SI BRATA 

... lebo je to dôkaz toho, že nekonal v zlom úmysle, ale z 
nevedomosti a nezrelosti. Je to dôkaz toho, že viac, než svoje 
ego, miluje dokonalosť a preto radšej sa poníži a príjme 
napomenutie, než by zo svetskej pýchy obhajoval seba a snažil 
sa obhájiť svoje konanie. Stále je to teda náš brat, ktorý spolu s 
nami, s celou rodinou Cirkvi, miluje Krista nadovšetko a je s 
nami na jednej a spoločnej ceste do Kráľovstva v Nebi! 

AK ŤA NEPOČÚVNE... 

Môže sa ale stať, že brat je úprimne presvedčený o svojom. Po 
našom spoločnom rozhovore a dôkladnom skúmaní dospel k 
záveru, že jeho konanie nebolo chybou. A, naopak, možno 
dospel k záveru, že chyba je na našej strane (čo sme my 



rovnako dôkladne, pozorne a s úplne otvoreným srdcom pre-
skúmali a zvážili). A pokiaľ sme obaja ostali každý úprimne na 
svojom stanovisku, je na čase obrátiť sa o pomoc a vec prekon-
zultovať s inými bratmi a sestrami v Cirkvi. 

... PRIBER SI JEDNÉHO, ALEBO DVOCH ... 

Stále berieme ohľady na diskrétnosť. Stále sa vec nerieši verej-
ne, ale veľmi ohľaduplne, v prítomnosti najmenšieho možného 
počtu ľudí potrebných na to, aby sme v hľadaní odpovede na 
otázku, ktorú problém nastolil, našli skutočnú a pravdivú 
odpoveď.  

... SVEDKOV 

Oni sú však viac, než svedkovia, ako naznačuje veta „Keby ani 
ich nepočúvol“. Skôr sú to konzultanti, skúsenejší, múdrejší a 
osvedčení bratia a sestry v Cirkvi, ktorým predložíme našu 
dilemu a spoločne s nimi vec preskúmame, prediskutujeme. 
Pokiaľ po úprimnom preskúmaní celej kauzy aj títo bratia 
dospejú k rovnakému názoru, ako máme my, v 9% z 10% by to 
malo byť dosť presvedčivé na to, aby to stačilo aj nášmu brato-
vi. Nie preto, že ho nejako ukecáme, ale preto, že takáto dô-
kladná analýza problému a jeho zváženie aj zo strany bratov a 
sestier, ktorí v celej veci nie sú priamo zaangažovaní, sú ne-
stranní a pritom vari aj múdrejší, skúsenejší a rozhľadenejší ako 
my, by malo vniesť do celej veci dostatok jasného svetla, aby 
sme to mohli uzatvoriť a všetci sa úprimne a bez kompromisov 
zhodnúť na pohľade, ktorý zodpovedá pohľadu Ježiša Krista, 
pohľadu Cirkvi a teda aj záujmu všeobecného dobra všetkých. 
A o čo iné nám všetkým ide, vrátane nášho brata a nás samot-
ných, nie?  

Ale možno v tom zvyšnom 1% prípadov ani toto stačiť nemu-
sí... Čo potom? 

AK BY ANI ICH NEPOČÚVOL... 

Ani múdrejší a skúsenejší bratia nemajú patent na rozum, či 
autoritu niečo prikazovať a nariaďovať. Sloboda svedomia je 
Cirkvi drahá od samého začiatku, ako naznačuje Pavol: „Lebo 
niekto robí rozdiel medzi dňom a dňom, iný nerozlišuje dni; len 
nech je každý úplne presvedčený o svojom“ (Rim 14,5 SSV). Ak 
je teda náš brat aj po takejto „analýze druhého stupňa“ stále 
úprimne presvedčený o svojom, je to postoj, ktorý musíme 
rešpektovať. A pretože je tu stále možnosť, že sa môžeme 
pokojne mýliť aj my všetci a predsa len má pravdu on, je na 
čase s týmto problémom – ktorý sa už ukázal byť nie maličkos-
ťou, ale vskutku vážnou vecou – obrátiť nie na jednotlivých 
bratov a sestry, ale na Cirkev ako takú. 

POVEDZ TO CIRKVI 

... čiže spoločenstvu, ktoré je Telom Krista, na ktorého čele stojí 
zástupca a nástupca apoštolov, brat poverený skrze vkladanie 
rúk apoštolov (Sk 14,23; 2Tim 1,6; Tít 1,5) samým Kristom, 
ktorému tak Ježiš zveril svoje poslanie učiť (porov. Lk 10,1) a 
na ktorého vložil svoju autoritu slovami: „Kto vás počúva, mňa 
počúva, a kto vami pohŕda, mnou pohŕda“ (Lk 10,16 SSV). Vec 
sa teda nepredkladá len farárovi, ani len nejakému „stretku“ v 
rámci farnosti, ale celej farnosti ako spoločenstvu bratov a 
sestier na čele so svojim riadnym pastierom, aby ono k veci 
zaujalo stanovisko, ktoré sa tak stane (prinajmenšom kým 
neprehovorí vyššia autorita) stanoviskom cirkvi pre dané miesto 
a daný čas. 

KEBY ANI CIRKEV NECHCEL POSLÚCHNUŤ... 

A tu začína prekvapenie. Ježiš ani na okamih nepripúšťa mož-
nosť, že by dotyčný človek mohol legitímne zostať v opozícii 
voči Cirkvi! Tu už nie sme totiž v rovine názorov, ale keď 
prehovorí cirkev, je to súčasne reč autority! A táto autorita 
vyžaduje podriadenie sa. Prečo ale? Nemôže sa Cirkev mýliť? 

Nie je niekedy predsa len oprávnený postoj hoci aj Martina 
Luthera, ktorý si aj zoči-voči Cirkvi (vraj) povedal: „Tak 
stojím a inak nemôžem!“ a rozišiel sa s ňou? Dobrá otázka, že? 
Čo na ňu povedať?  

Mohli by sme povedať, že ak sa na niečom zhodne celá miest-
na cirkev, potom je v podstate mizivá pravdepodobnosť, že by 
sa zhodla na niečom vskutku bláznivom, či pokrútenom. 
Dokonca aj keby to nebolo úplne dokonalé – len ťažko to 
môže byť niečo tak zlé, že by človek mohol legitímne vyvolať 
roztržku v jednote Cirkvi preto, že mu svedomie nedovolí 
niečo tak zlé konať! Stále totiž hovoríme o Cirkvi – čiže o 
rodine bratov a sestier, ktorí celým srdcom, veľmi úprimne, 
dôkladne a zodpovedne skúmajú a celým srdcom nasledujú nie 
svoje názory, ale názory Ježiša Krista. 

Mohli by sme rovnako spomenúť slová Písma, ktoré hovorí o 
„Božom dome, ktorým je Cirkev živého Boha, stĺp a opora 
pravdy“ (1 Tim 3,15 SSV). Ježiš svojej Neveste Cirkvi garan-
tuje charizmu pravdivosti a dejiny sú až dodnes toho dostatoč-
ným dôkazom, že je to tak. Ak teda Cirkev prehovorí – môžem 
sa ešte stále odvolať na širšie spoločenstvo Cirkvi, môžem 
kauzu z farnosti preniesť na rovinu biskupa, odvolať sa do 
Ríma, či na koncil (ako Ján Hus)... ale v okamihu, keď preho-
vorí najvyššia inštancia Cirkvi, Ten, ktorému náš Pán Ježiš 
Kristus Cirkev a svoj vlastný úrad Pastiera Cirkvi odovzdal (Jn 
21,15.16.17) s plnou a garanciou a autoritou (Mt 16,19) – tam 
potom už platí ono Roma locuta, causa finita, Rím prehovoril 
vec je vyriešená. Tomu by zodpovedal postoj viery. 

Ale predsa je tu ešte čosi, čosi dôležitejšie, myslím. Je to 
ozvena toho, čo čítame inde: „Keď [Ježiš] prestal hovoriť, 
povedal Šimonovi: "Zatiahni na hlbinu a spustite siete na lov!"  
5 Šimon mu odpovedal: "Učiteľ, celú noc sme sa namáhali, a 
nič sme nechytili. Ale na tvoje slovo spustím siete."  6 Len čo to 
urobili, chytili také množstvo rýb, až sa im siete trhali.“  
(Lk 5,4-6 SSV). Peter je rybár-profesionál. Ježiš je v rybárčení 
neskúsený laik, nie rybár, ale mladý tesár a amatérsky teológ. 
Ježiš hovorí niečo, čo podľa Petra je hlúposť: loviť ryby nie v 
noci, ale vo dne, nie na plytčine, ale na hlbine. Navyše v stave, 
keď je Peter po náročnej a prebdenej noci uťahaný a keď 
musel ešte vydržať aj Ježišovo vyučovanie (Ježiš kázal z jeho 
loďky), najviac po všetkom asi túži po posteli. Ale neurobí to. 
Akoby hovoril: „Pane, je to hlúposť, čo hovoríš, ale kvôli Tebe, 
z lásky k Tebe to urobím, hoci je to bláznivý nápad. Ale je 
neškodný, nikomu neublíži, ja to ešte chvíľu ustojím, tak že si 
to Ty, pre Teba, z lásky k Tebe to urobím...!“ A, ako čítame, 
táto láska nečakane prináša nečakané ovocie: množstvo rýb a 
mení tak neúspech noci na revúci úspech dňa! Úžasné! 

A teraz späť k našej kauze s bratom! 

Cirkev – to je cieľ všetkých vecí. Nielen nástroj. Nejaký 
„zbor“, či „spoločenstvo“. Ona JE NEBOM. Novým Jeruzale-
mom. Nevestou Kristovou, Manželkou Baránkovou. Ona je 
Božím životom. Ona je spásou, miestom, kde žijeme nebeský 
život Trojice. Ona je Kristom, osobne a úplne, v nej prebýva 
sama plnosť Božieho božstva (porov. Kol 2,9; Ef 1,23). Všetko 
smeruje k Cirkvi a k tomu, aby sme v nej žili dokonalú jednotu 
Trojičnej lásky a tak v nej a s ňou vchádzali do Neba: „20 No 
neprosím len za nich, ale aj za tých, čo skrze ich slovo uveria 
vo mňa,  21 aby všetci boli jedno, ako ty, Otče, vo mne a ja v 
tebe, aby aj oni boli v nás jedno, aby svet uveril, že si ma ty 
poslal.  22 A slávu, ktoré si dal mne, ja som dal im, aby boli 
jedno, ako sme my jedno -  23 ja v nich a ty vo mne. Nech sú tak 
dokonale jedno, aby svet spoznal, že si ma ty poslal a že ich 
miluješ tak, ako miluješ mňa.  24 Otče, chcem, aby aj tí, ktorých 
si mi dal, boli so mnou tam, kde som ja, aby videli moju slávu, 
ktorú si mi dal, lebo si ma miloval pred stvorením sveta.“  
(Jn 17,20-24 SSV). Láska, tvoriaca jednotu Cirkvi, je tak 



hodnota nadovšetko, ako hovorí Pavol: „Keby som hovoril 
ľudskými jazykmi aj anjelskými, a lásky by som nemal, bol by 
som ako cvendžiaci kov a zuniaci cimbal.  2 A keby som mal dar 
proroctva a poznal všetky tajomstvá a všetku vedu a keby som 
mal takú silnú vieru, že by som vrchy prenášal, a lásky by som 
nemal, ničím by som nebol.  3 A keby som rozdal celý svoj 
majetok ako almužnu a keby som obetoval svoje telo, aby som 
bol slávny, a lásky by som nemal, nič by mi to neosožilo. ... 
teraz ostáva viera, nádej, láska, tieto tri; no najväčšia z nich je 
láska…” (1 Kor 13,1-3.13 SSV).  

Takže, aby sme to skrátili: Všetko je dobré len a jedine natoľko, 
nakoľko to buduje našu lásku a jednotu v Cirkvi a nakoľko nám 
to pomáha stávať sa „pred jeho [Kristovou] tvárou svätí a 
nepoškvrnení v láske“ (Ef 1,4 SSV). 

Ak teda by aj bol môj názor naozaj o niečo lepší, možno o niečo 
pravdivejší, skvelejší, dokonalejší, než postoj Cirkvi – veľmi 
nepravdepodobné, ale pripusťme to! – tak potom k čomu je 
dobrý lepší názor, ktorý spôsobí roztržku a rozdelenie a bolesť a 
ochladnutie lásky? K ničomu! Potom je namieste, z lásky k 
Cirkvi a k jej Ženíchovi-Kristovi povedať to isté, čo Peter 
kedysi svojmu Majstrovi: „Milí bratia a sestry, stále si myslím, 
že môj názor je o niečo lepší – a čas to možno aj ukáže – ale na 
Vaše slovo, z lásky k Vám a pre Vás urobím, ako hovoríte a 
prijímam tak názor, na ktorom ste sa ako rodina zhodli, pretože 
Vy ste moja rodina a ja Vás milujem a nikdy a pre nič Vás 
neopustím!“ 

Myslím, že presne tento postoj lásky k Neveste-Cirkvi zaznieva 
aj v pozadí sucho znejúcich paragrafov Kódexu kánonického 
práva Cirkvi, keď hovorí: „Kán. 212 - § 1. To, čo posvätní 
pastieri, reprezentujúci Krista, ako učitelia viery vyhlasujú 
alebo ako správcovia Cirkvi stanovujú, veriaci, vedomí si svojej 
zodpovednosti, sú povinní s kresťanskou poslušnosťou zachová-
vať. § 3. Podľa vzdelania, odbornosti a vážnosti, ktoré požívajú, 
sami majú právo, ba niekedy aj povinnosť prejaviť posvätným 
pastierom svoju mienku vo veciach, ktoré sa vzťahujú na dobro 
Cirkvi, a oboznámiť s ňou aj ostatných veriacich pri neporušení 
celistvosti viery a mravov a úcty voči pastierom a so zreteľom 
na spoločný osoh a dôstojnosť osôb.“ A inde: „Kán. 752 - Nie 
síce súhlas viery, predsa však nábožnú poslušnosť rozumu a 
vôle treba prejaviť náuke, ktorú hlása buď Najvyšší veľkňaz, 
alebo kolégium biskupov o viere alebo mravoch, keď vykonáva-
jú hodnoverné magistérium, hoci túto náuku nezamýšľajú 
vyhlasiť definitívnym úkonom; veriaci sa teda majú starostlivo 
vyhýbať tomu, čo sa s ňou nezhoduje.“ Tieto normy znejú, 
akoby Cirkev bola nejakou totalitnou organizáciou, vyžadujú-
cou slepú disciplínu. Bez lásky by to tak bolo. Ale s láskou...? 
Ak vložíme do hry lásku – a Cirkev je Trojičnou láskou, vtele-
nou do tohto sveta! – potom to znie úplne inak!  

Keby napríklad Váš dobrý rodinný priateľ poradil vo víchre 
rodinnej hádky o tom, kam sa pôjde na dovolenku, manželke: 
„Prosím ťa, pre dobro rodiny a pre lásku k nej, ak všetci chcú 
ísť do Karibiku a zhodli sa na tom – tak už sa nehádaj, nekrič, 
že ty chceš ísť na Havaj a že tam je to lepšie, než v Karibiku a 
ak tam nepôjdete, tak sa zbalíš a rozvedieš! Podriaď sa, veď ich 
predsa hádam miluješ, nie?“ Isto by ste túto radu nepovažovali 
za dôkaz toho, že vaša rodina je nejaká forma boľševickej 
totality, potláčajúca práva, slobody a osobnosť jej členov a tak.  

To isté platí aj o Cirkvi. Je to rodina. A nič nie je tak cenné, ani 
tak vzácne, aby to stálo za rozbíjanie jednoty a nahrádzanie 
lásky sebeckým zápasom a pyšným vzdorom! Nikdy a nič! 
Amen! 

Výsledkom – podobne ako u Petrovho rybolovu – je požehna-
nie, prúd Božej milosti podľa slov Písma: „Aké je dobré a milé, 
keď bratia žijú pospolu.  2 Je to sťa vzácny olej na hlave, čo 

steká na bradu, na Áronovu bradu, čo steká na okraj jeho 
rúcha.  3 Sťa rosa na Hermone, čo padá na vrchy sionské. Tam 
Pán udeľuje požehnanie a život naveky“  (Ž 133,1-3 SSV). 

Mimochodom, pekne to môžeme vidieť po reformácii: Na 
jednej strane Martin Luther, ktorý svoj vzdor povýšil nad lásku 
(aj odtiaľ jeho známy výrok „Láska nech je prekliata!“) – a na 
konci zomiera v depresii, znechutení, uprostred lavínovite sa 
štiepiacich siekt a „cirkví“ protestantizmu a z nich vypukajú-
cich krvavých vojen, z ktorých tá tridsaťročná bola dovtedy 
najkrutejšou vojnou, akú kresťanstvo v Európe zažilo. A na 
druhej strane Katolícka cirkev a prúd milosti a obnovy v 
Tridentskom koncile, v mystikoch a svätých, ktorí ju ozdobo-
vali, spomeňme len také mená a postavy, ako boli sv. Ján z 
Kríža a sv. Terézia Avilskú, sv. Ignác z Loyoly,...  

NECH TI JE AKO POHAN A MÝTNIK 

Ak sa však brat rozhodne ostať v pyšnom vzdore aj napriek a 
navzdory rodine Cirkvi – potom je to znak toho, že v skutoč-
nosti bratom nie je, pretože Cirkev pre neho ešte nie je rodina, 
nemiluje ju tak, ako ju miluje Kristus, ktorý za ňu dal svoj 
život (Ef 5,25) a vylial svoju Krv (Sk 20,28). Stále mu je 
prednejšie jeho ego, jeho pýcha... 

Je to dôležité poznanie. Tento človek je stále ešte len „ako 
pohan a mýtnik“. My sme mu dávali katechézu, viedli sme ho 
mystagógiou – a v skutočnosti on potrebuje ešte len evanjeli-
záciu, potrebuje ešte len pomôcť uveriť! Doteraz možno tento 
svoj stav úspešne zakrýval, tváril sa pred nami a vari aj sám 
pred sebou, že kresťanom, bratom naozaj je – ale teraz, našťas-
tie, vyšla pravda navonok a vďaka tomuto „sporu“ sa odhalila. 

To znamená, že kvôli nemu a z lásky k nemu musíme úplne 
zmeniť svoj prístup a postoj k tomuto človekovi! A urobiť 
všetko pre to, aby naozaj uveril v Krista, spoznal Ho, prijal 
Ducha a nakoniec sa nechal spolu s ostatnými bratmi a sestra-
mi „vbudovať ... ako živé kamene do duchovného domu, do 
svätého kňazstva, aby ste prinášali duchovné obety, príjemné 
Bohu skrze Ježiša Krista.“ (1 Pt 2,5 SSV). 

ČO ZVIAŽETE NA ZEMI... 

Vzťah voči Cirkvi a jej spoločenstvu je tak nakoniec najvyšším 
zákonom. Ježiš akoby hovoril: 

 Ak sa na niečom zhodne spoločenstvo Cirkvi v jednote so 
svojimi pastiermi – tak je to postoj mojej milovanej Nevesty a 
aj ja, jej Ženích, budem za ním stáť. 

 A vy všetci sa musíte rozhodnúť, ako sa k tomu postavíte: 
či budete s Cirkvou na mojej strane a za mňa, alebo bez Cirkvi 
proti mne! 

Lebo ona je normou všetkých vecí! 

Tak čo, veľmi zaujímavý pohľad na Cirkev a život v nej, že? 

Váš Inky 
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